
De data aceasta m-am decis sã vorbesc
despre un subiect important. Nu numai pentru
mine, ci pentru mulþi români care locuiesc în
strãinãtate ºi nu numai. Votul prin
corespondenþã. Nu am crezut niciodatã cã este
atât de frumos ºi comod sã poþi vota de acasã, în
liniºte, fãrã a fi sub stresul cã afarã mai aºteaptã
sute de persoane care doresc a vota.

Am avut aceastã ocazie anul acesta, când,
odatã cu dobândirea cetãþeniei germane, am
dobândit ºi acest drept. Aºa cum spuneam,
simplu, fãrã a-i fi cuiva fricã cã se vor frauda
aceste alegeri, în Germania se poate vota prin

coresponden ã. Sistemul de vot prin
corespondenþã pus la dispoziþia fiecãrui cetãþean
german cu domiciliul atât în þarã, cât ºi în
strãinãtate este unul din cele mai bine puse la
punct din lume, iar procentul este destul de mare.
Peste 80.000 de secþii de votare în toatã
Germania, nemaipunând în calcul faptul cã
aproape un sfert din cei care au votat au ales sã o
facã prin corespondenþã. Oare acest lucru nu
spune multe???!!! Din cunoºtinþele pe care le am,
sunt mii de români care ar dori acest lucru. E
simplu ca fiecare român sã primeascã un numãr
personal, pe baza cãruia poate vota. Nu sunt

costuri deloc pentru alegãtor. Corespondenþa este
plãtitã de cãtre Stat, trebuie doar sã voteze,
semnând (de menþinut este cã fiecare cetãþean are
memoratã semnãtura electronicã la evidenþa
populaþiei, atunci când îºi elibereazã un
document de identitate). Codul este trecut pe
plicul unde cetãþeanul introduce votul sãu,
urmând ca atunci când acesta este primit, sã fie
men ionat acest lucru în dreptul numelui sãu, fapt
ce dovedeºte  cã a votat, fãrã ca nimeni sã
deschidã conþinutul pânã în seara când secþiile de
votare sunt închise. Pentru verificare, se poate
intra aleatoriu...pentru verificarea semnaturii...

Iatã cã unii reuºesc! România
de ce nu o face?!  Existã atâtea metode de
securizare, pe care cu încredere ºi susþinere le
putem introduce. Oare nu meritã ca votul prin
corespomden ã sã fie aprobat? Am fi cu toþii
bucuroºi dacã am putea sã ne exercitãm acest
drept constituþional. Mai este un pas, unul destul
de important pentru ca cei care doresc sã-ºi
exprime acest drept sã o poatã face. 

Cu Dumnezeu înainte ºi cum spunea un
proverb: " Hoþului de hoþ îi e fricã", sã vedem
cine se mai opune?!

Ionela van Rees- Zota
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”Care sunt
problemele
pe care
românii 
din 
Diaspora 
le au?”

de Ionela van Rees- Zota

Cine îºi poate imagina cã ce-a mai în vârstã rockeriþã din lume este de naþionalitate românã, se numeºte Hilda
Winnicki- Kimakowicz, are 98 ani împliniþi, trãieºte la doar câþiva paºi de centru oraºului Nürnberg ºi merge la
spectoacolele binecunoscutei formaþii rock  Rammstein. 

La aproape un secol   
de viaþã Hilda

pariazã pe Rammstein

Vor avea ºi românii vot prin corespondenþã?!

La aproape un secol   
de viaþã Hilda

pariazã pe Rammstein
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Deutsch-Rumänischer
Kulturkreis Köln, Cercul Cultu-
ral Româno-German   vã invitã
în ziua de duminicã 20 octom-
brie 2013, ora 16:00 la Melan-
chthon-Akademie, Kartäuser-
wall 24 b, 50678 Köln, sala U 3
la o întîlnire cu tema: ”O cãlã-
torie sentimentalã prin Sudul Ba-
sarabiei. Impresii dintr-un þinut
în care istoria s-a oprit în loc”.

Referenþi: Alexander ºi
Renate Timoschenko

Spre deosebire de alte
þinuturi ale fostei Basarabii, sau
de Bucovina de nord, sudul
Basarabiei – în prezent regiunea
Odesa a Ucrainei – a rãmas un
fel de “Terra incognita”,
interesul turistic sau jurnalistic
aflându-se la cote foarte scãzute.
A fost unul din motive – alãturi
de cele personale – care au
inspirat aceastã “expediþie”
printr-un þinut, geografic nu
departe de graniþa românã, dar
în acelaºi timp foarte departe în
timp ºi în schimbãrile petrecute
acolo dupã 1944 ºi dupã 1990 –
în viaþa ºi mentalitatea
locuitorilor. Nu puþine sunt ºi
asemãnãrile cu situaþia din
România: sãrãcia, sau munca în
strãinãtate a tinerilor.

O regiune multiculturalã de-
a lungul întregii ei istorii, unde
au convieþuit întotdeauna paºnic

nu numai români, ci ºi ruºi,
bulgari, ucraineni, evrei, turci,
albanezi, dar ºi germani sau
elveþieni, mulþi din ei sosind ca
refugiaþi din Imperiul Otoman
sau fugind de persecuþiile din
Rusia þaristã, de diferite confe-
siuni – creºtini, evrei, dar ºi mu-
sulmani – un adevãrat univers
uman, un model multicultural
pentru lumea de astãzi.  

Prezentarea va fi însoþitã de
proiecþii – fotografii, secvenþe
filmate în cursul cãlãtoriei, pre-
cum ºi clipuri video cu aspecte
actuale din regiunea respectivã. 

În final: secvenþe din docu-
mentarul “Povestea tezaurului
României”.

Pentru întrebãri ºi discuþii vã
stãm cu plãcere la dispoziþie!

Intrarea: 4,- €
Manifestare în limba

românã

Sãnãtatea este darul cel mai
frumos ºi mai bogat pe care
natura ºtie sã îl facã, este bunul
cel mai de preþ al nostru. Aºa
cum spunea Hipocrate
“Sãnãtatea este o comoarã pe
care puþini ºtiu sã o preþuiascã,
deºi aproape toþi se nasc cu ea”.
Sãnãtatea e comoara cea mai
uºor de pierdut ºi tot mai rãu
pãzitã de oamenii
contemporani. Viaþa tot mai
agitatã, stresul zilnic, ruperea ºi
îndepãrtarea de naturã,
alergãtura permanentã ,
concentrarea pe valorile
materiale, sedentarismul, tehnologiile
moderne, etc. ne fac sã uitãm cã nimic
nu-i mai de preþ pe lume ca sãnãtatea.
Înþelegem acest lucru, doar dupã ce am
pierdut-o. Existã o afirmaþie ce spune cã
„jumãtate de viaþã, omul consumã
sãnãtatea sa pentru a câºtiga toþi banii, iar
în timpul rãmas - consumã toþi banii
pentru ca sã-ºi reîntoarcã sãnãtatea pe
care a pierdut-o”. Oricât de însemnate
sunt bunurile materiale ºi realizãrile
profesionale ale noastre, dacã nu suntem
sãnãtoºi nu putem fi fericiþi, deoarece
fericirea constã, în primul rând în
sãnãtate. Atâta timp cât suntem sãnãtoºi
ne putem bucura de toate frumuseþile pe
care ni le oferã viaþa.

Sãnãtatea este moºtenirea noastrã,
dreptul nostru. Ea este uniunea totalã
dintre minte, suflet ºi trup ºi este
naturalã. Suntem creaþi dupã chipul ºi
asemãnarea lui Dumnezeu. Tatãl Ceresc
ne-a binecuvântat pe fiecare în parte cu

încã o valoare ºi anume cu trupul nostru.
Trupul nostru este opera lui Dumnezeu “
Nu ºtiþi cã voi sunteþi Templul lui
Dumnezeu, ºi cã Duhul lui Dumnezeu
locuieºte în voi º “ (1 Corinteni 3:16).  Sã
avem grijã de aceastã mare ºi valoroasã
operã a Creatorului Suprem; sã ne
îngrijim trupul ºi sã-l pãzim de orice i-ar
putea face rãu. Pe lângã trup trebuie sã
avem grijã de minte ºi de suflet. Sã avem
mereu în minte gânduri bune. Gândul
reprezintã viaþa. Gândurile noastre
creeazã mediul înconjurãtor ºi lumea
noastrã. Dacã avem gânduri sãnãtoase,
ne putem pãstra sãnãtatea. 

Pãrintele Tadei, unul din marii
duhovnici ai Serbiei spunea : ”Cum îþi
sunt gândurile aºa îþi este ºi viaþa”.

Sãnãtatea sufletului o pãstrãm prin
rugãciune, pentru cã rugãciunea ne pune
în legãturã cu Dumnezeu. Ea înseamnã
unirea noastrã cu Dumnezeu,
comunicarea noastrã cu El. Rugãciunea
fãcutã din toatã inima ne dã un sentiment

de liniºte, pace ºi bucurie
interioarã, iar pacea din
sufletul nostru alungã orice
tristeþe.

Sã-þi cunoºti nevoia de
sãnãtate ºi sã-þi corectezi
deprinderile de viaþã, este
totuna cu a te îndrepta cãtre
Dumnezeu. Pentru cã El vrea
ca noi sã fim sãnãtoºi.

Sãnãtatea se pãstreazã ºi
se recãºtigã cu rãbdare,
disciplinã ºi consecvenþã.

Valeriu Popa spunea cã
”încãlcarea legilor naturale
care ne guverneazã existenþa,

care ne condiþioneazã viaþa ºi activitatea,
ne conduce la o sãnãtate deterioratã.
Însã, tot el spunea ca “totul este posibil”.
Este posibil sã fim sãnãtoºi, sã devenim
sãnãtoºi, schimbându-ne modul de
hrãnire, modul de gândire, modul de
viaþã. Este posibil sã ne întoarcem la
Dumnezeu ºi la alimentaþia naturalã pe
care El ne-a lãsat-o. Pe lângã legile
morale ale lui Dumnezeu, trebuie sã
respectãm ºi legile naturale ale lui
Dumnezeu.”

Sã încercãm sã ne pãstrãm sãnãtatea
pentru ca ea este ca o podoabã de aur
pentru noi, având o valoare nepreþuitã!

Dragii noºtri cititori sã vã dãruiascã
Bunul Dumnezeu multã sãnãtate (…cã-i
mai bunã decât toate) ºi sã vã dea
înþelepciunea necesarã pentru a avea
grijã de ea!

SÃNÃTATE MULTÃ ºI SÃ VÃ
BUCURAºI DE EA!

Adriana-Lucia Ciugudean
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Meseria de
a fi pãrinte

Venirea toamnei aduce cu ea,
în mod inevitabil, finalul
vacanþelor, reîntoarcerea la serviciu ºi începerea anului
ºcolar. E o efervescenþã nemaipomenitã în
supermarketuri. Pãrinþi ºi copii se înghesuie pentru a
cumpãra cele mai frumoase rechizite, cele mai moderne
articole de îmbrãcãminte ºi aºa mai departe. Unii dintre
ei considerã cã rolul de pãrinte se terminã aici, cã rostul
pãrintelui este acela de a sigura copiilor o viaþã
confortabilã, sigurã ºi sãnãtoasã. Evident, în orice
familie preocupãrile pentru sãnãtatea, bunãstarea ºi
educaþia copiilor  se situeazã pe primul plan. La fel se
întâmplã ºi la nivel naþional. În fiecare þarã se adoptã
programe educaþionale sofisticate, se aplicã principii
pedagogice complexe dar se pune prea puþin accent pe
relaþia nemijlocitã dintre pãrinþi ºi copii. Este important
ca toþi copii sã beneficieze de condiþii de educaþionale
de înaltã calitate, atât sub aspectul mediului din ºcoli,
cât ºi în privinþa personalului din învãþãmânt, bine
calificat, care aplicã metode pedagogice performante. 

Rezultate remarcabile în privinþa educaþiei se obþin
doar atunci când copiii simt implicarea pãrinþilor ºi
beneficiazã de educaþie ºi atenþie  în propria familie. De
multe ori, pãrinþii sunt prea ocupaþi sau nu sunt corect
informaþi ºi nu ºtiu exact cum ºi ce sã îi înveþe pe copii.
Dacã vã aflaþi într-o astfel de situaþie, dacã nu aveþi timp
sã rãsfoiþi sutele de cãrþi despre educaþia în familie ºi
psihologia copilului bazaþi-vã pe bunul simþ, pe
instinctul de pãrinte, sau, mai bine urmaþi câteva din
sugestiile formulate de Robin Sharma în volumul
„Cãlugãrul care ºi-a vândut Ferrari-ul”. Deºi cartea lui
este un bestseller în domeniul dezvoltãrii personale ºi
psihologiei succesului, am gãsit aici câteva legi ale
educaþiei ºi ale relaþiei pãrinte-copil care m-au
impresionat prin simplitatea ºi adâncimea lor. Iatã
câteva dintre ele :

1. Copii sunt cea mai mare binecuvântare a
pãrinþilor. Dacã îi punem pe primul loc, viaþa noastrã se
va îmbogãþi neîncetat.

2. Rolul de pãrinte presupune disciplinã ºi
organizare dar ºi joacã. Copii se educã prin joacã
„fiindcã familia care se joacã împreunã, rãmâne
împreunã”.

3. „Nu îþi certa mereu copilul, învaþã-l sã decidã
ºi dezvoltã în el spiritul de lider”.

4. Oferã copiilor laude ºi o criticã constructivã,
explicã-le unde au greºit ºi aratã-le cum sã se corecteze.

5. Ajutã-i pe copii sã descopere vocea inimii ºi
sã creascã cu ideea cã orice ar face în viaþã, vor avea
sprijinul necondiþionat al pãrinþilor.

Nu-i aºa cã  fiecare din principiile înºirate mai sus
ascunde un sâmbure de înþelepciune ºi degajã
delicateþe sufleteascã? Nu-i aºa cã ele vã pun pe
gânduri ºi vã invitã la meditaþie? Sper sã profitaþi de
aceste mostre de înþelepciune ºi sã trageþi concluziile
necesare pentru a schimba câte ceva din modul în care
vedeþi lumea, din modul în care vã construiþi imaginea
de sine ºi felul în care gestionaþi relaþiile cu familia ºi
cu proprii copii.

Liliana Moldovan

EDITORIALSãnãtatea - comoara cea mai de preþ
ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  GGeerrmmaanniiaa  ººii  OOllaannddaa

Program spectacole:
15 nov. Nürnberg. Info Tel 017664031683
16 nov. Stuttgart. Info Tel 01733008253
17 nov. München
22 nov. Manheim. Info Tel 0621309450
23 nov. Offenbach. Info Tel 06982378239
24 nov. Freiburg. Info Tel 076448586
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„Existã un aflux de elevi la
ºcolile cu predare în limba
germanã”, a spus deputatul din
partea minoritãþii germane, Ovidiu
Ganþ, subliniind cã sunt situaþii în
care numãrul mare de copii care
sunt îndrumaþi de pãrinþi sã
studieze în limba germanã pune
probleme sistemului, pentru cã nu
sunt suficiente sãli de clasã, dar
nici suficiente cadre didactice care
sã poatã preda limba germanã la
nivel de limbã maternã.

Doar la Liceul Nikolaus Lenau
din Timiºoara, unde ºi Ganþ a
predat, numãrul claselor de limbã
germanã este mai mare cu trei faþã
de cel stabilit. „Existã un fenomen
îngrijorãtor despre care va trebui
discutat în amãnunt, în perspectivã,
cu domnul ministru Pricopie, de la
Educaþie. Existã un mare aflux de
candidaþi la ºcolile cu predare în
limba germanã, în clasele pregã-
titoare. Vã dau un singur exemplu,
liceul la care eu am predat, Liceul
”Nikolaus Lenau”, avea planificate
4 clase pregãtitoare ºi în momentul
de faþã are 7, lucru care comportã
probleme enorme legate de
personalul calificat ºi de spaþiile de
învãþãmânt. Este o situaþie la
Timiºoara, nu priveºte Sibiul. La

Sibiu, situaþia e mult mai bunã, dar
trebuie gãsitã o modalitate de a
reglementa lucrurile acestea pentru
cã realmente nu se poate face faþã
ºi, fãrã intervenþia Ministerului,
lucrul nu e posibil”, a declarat, într-
o conferinþã de presã, deputatul
Ovidiu Ganþ.

Politicianul a spus cã predarea
limbii germane ca limbã maternã
este mai dificilã decât predarea ei
ca limbã strãinã. „E greu sã gãseºti
pe cineva calificat în stare sã
predea limba germanã maternã. Nu
poþi sã ai cadre didactice care fac
greºeli de acord ºi sã aibã pretenþia
cã predau copiilor germana. Una e
sã predai limba germanã ca limbã
strãinã ºi alta e ca limbã maternã.
Vorbitori nativi de limba germanã
în sistemul de învãþãmânt sunt din
ce în ce mai puþini. Am doi copii la
ºcoalã la Timiºoara ºi vãd lucrul
acesta”, a spus Ganþ. 

Deputatul FDGR este de
pãrere cã e îmbucurãtor sã fie tot
mai mulþi copii care vor sã înveþe,
însã trebuie asiguratã ºi calitatea
învãþãmântului. „E nevoie de
investiþii mari în infrastructurã
ºcoalã, în general, în România ºi
inclusiv în marile oraºe. În
Timiºoara nu s-a construit nicio

ºcoalã în ultimii 23 de ani. În Sibiu
s-a extins ?coala 18, este un lucru
extraordinar pe care îl salut.
Clãdirile acelea mai vechi nu sunt
chiar proprii procesului de
învãþãmânt. Poate cã în secolul 18
erau bune, dar în ziua de astãzi e
nevoie de alt gen de spaþii ºi ar
trebui sã fie o prioritate, poate de
un program naþional cu Banca
Mondialã, cu BERD, pentru cã au
mai ameliorat situaþia în mediul
rural, au mai construit pe fonduri
europene”, a explicat Ovidiu Ganþ. 

Soluþii sunt, dar trebuie
puse în practicã

Întrebat ce propunere are cãtre
Ministerul Educaþiei pentru supli-
mentarea cadrelor didactice, Ovidiu
Ganþ a spus cã „împreunã cu FDGR
ºi autoritãþile germane, am putea sã
intensificãm mãsurile de calificare
profesionalã ºi sã încurajãm în
sensul însuºirii ºi perfecþionãrii
cunoºtinþelor de limba germanã la
cadrele didactice care deja sunt în
sistem, sã lãrgim oferta pentru cei ce
sunt dornici sã înveþe”. 

Totodatã, Ganþ s-a arãtat
îngrijorat de numãrul mare de
grãdiniþe cu predare în limba

germanã, mai ales cã dupã
finalizarea acestui ciclu, pãrinþii
vor pentru copiii lor sã continue
cursurile, chiar dacã unii nu sunt de
acest nivel. „Trebuie vãzut ce e cu
numãrul acesta mare de grãdiniþe
de limba germanã peste tot. Pãrinþii
îºi dau acolo copiii ºi apoi vor – în
mod justificat – ca cei mici sã îºi
continue studiile în limba germanã
ºi dacã îþi vin o mie sau cinci sute
de copii la clasa zero e foarte greu
sã refuzi, sã le spui cã pânã acum
au fost la grãdiniþa germanã ºi de
mâine nu mai au acces. Dar ºi aici
se pot gãsi soluþii. Pe lângã secþii în
limba germanã pot sã existe secþii

în limba românã care sã ofere
suplimentar studiul limbii germane
în acelaºi regim cu limba românã.
Adicã fac toate obiectele în românã
dar dacã au 4 sau 5 ore de românã
la clasa întâi, cei care doresc pot sã
aibã cinci ore de germanã. Trebuie
vãzut dacã existã o modalitate de
testare la nivelul clasei pregãtitoare
ºi poate unii nu corespund pentru
secþia germanã, dar sã avem curaj
sã spunem acest lucru pãrinþilor,
pentru cã nu e posibil pentru
copilul lor ºi trebuie sã se
reorienteze”, a explicat deputatul
FDGR, Ovidiu Ganþ. (L. Buciu).

http://www.tribuna.ro

Germana supra(so) licitatã
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Domnul Cristian David, Ministrul delegat pentru
Românii de Pretutindeni, a participat la ºedinþa grupului
parlamentar al PNL din Camera Deputaþilor

Bucureºti, 23 septembrie 2013
Domnul Cristian David, Ministrul delegat pentru

Românii de Pretutindeni, a participat luni, 23 septembrie a.c.,
la ºedinþa Grupului parlamentar al Partidului Naþional
Liberal din Camera Deputaþilor.

În debutul acestei reuniuni, ministrul delegat a prezentat
parlamentarilor cele cinci teme principale stabilite pentru
acest portofoliu prin Programul de guvernare:

- apãrarea drepturilor ºi libertãþilor românilor de
pretutindeni, 

- menþinerea identitãþii culturale ºi lingvistice, 
- facilitarea proceselor de integrare a comunitãþilor de

români în þãrile de reºedinþã, 
- asigurarea unei legãturi cu familiile ºi rudele rãmase în

România ºi
- schimbarea percepþiei pe care strãinii o au faþã de

români ºi îmbunãtãþirea imaginii conaþionalilor noºtri în afara
graniþelor.

În continuare, el a arãtat modul în care se articuleazã
eforturile actualului Guvern pentru susþinerea românilor de
pretutindeni. “Încã de la începutul mandatului meu, am
demarat construcþia unei arhitecturi instituþionale complet noi
pentru politica româneascã. În prezent, în acest domeniu
funcþioneazã trei entitãþi principale: Departamentul politici
pentru relaþia cu românii de pretutindeni, Institutul ‘Eudoxiu
Hurmuzachi’pentru românii de pretutindeni ºi Oficiul pentru
românii din strãinãtate. Paralel cu aceastã organizare internã
este deja în lucru un comitet inter-instituþional ºi inter-
ministerial ce cuprinde 18 instituþii care au drept obiectiv
secundar de activitate derularea unor programe destinate
românilor de pretutindeni”, a declarat domnul Cristian
David.

În continuare, ministrul David le-a prezentat
parlamentarilor “Strategia privind relaþia cu românii de

pretutindeni”, document alcãtuit ºi implementat în premierã
în acest an, ºi obiectivele principale urmãrite în cadrul
mandatului sãu: simplificarea procedurilor consulare,
analizarea ºi planificarea unui viitor vot electronic, crearea
unui brand de naþie care sã reflecte aspectele pozitive ale
comunitãþilor de români, o platformã pentru realizarea unei
comunitãþi virtuale a românilor din afara graniþelor.

Totodatã, ministrul Cristian David i-a informat pe
deputaþii liberali privind eforturile fãcute pentru a se facilita
accesul românilor pe piaþa locurilor de muncã din Uniunea
Europeanã, implementarea unui proiect pentru repatrierea
voluntarã a cetãþenilor români ºi promovarea unui program
care sã susþinã revenirea în þarã a tinerilor plecaþi la studii în
strãinãtate.

Totodatã, ministrul David a anunþat organizarea, în
premierã, a unui Congres al românilor de pretutindeni.
Acesta ar urma sã aibã loc anul viitor, de Ziua Limbii
Române, sãrbãtoritã pe 31 august.

http://www.gazetaromaneasca.com

Din Agnita, a ajuns în Germania. ªi nu oricum. Bernd
Fabritius, sasul în vârstã de 48 de ani, este preºedintele
Asociaþiei Saºilor Transilvãneni din Germania ºi, totodatã, ºi
primul cetãþean german originar din România, care accede în
Bundestag. Bernd Fabritius, primul sas din Transilvania ales în
Bundestag, a candidat pe listele Uniunii Creºtin-Sociale, res-
pectiv cu aliaþii din landul Bavaria ai cancelarului Angela
Merkel, ºi a ocupat un loc în Bundestag, potrivit Suddeutsche
Zeitung. S-a nãscut în Agnita, judeþul Sibiu, în 1965, ºi a
emigrat în Germania în 1985. În 2009 ºi-a încercat norocul
politicianului de dreapta, însã fãrã succes. A studiat drept ºi

politologie la München ºi, în prezent, de Sibiu îl leagã elevii,
fiind profesor asociat la Universitatea “Lucian Blaga” ºi la
Universitatea Româno-Germanã din Sibiu. Alegerile au avut
loc duminicã  23 septembrie 2013 ºi înseamnã cã bãrbatul, în
Legislativul de la Berlin, va reprezenta interesele a apro-
ximativ 40.000 de saºi plecaþi din Transilvania, în timpul regi-
mului comunist, dar ºi dupã Revoluþia din 1989…

http://www.tribuna.ro

Agniþeanul Bernd Fabritius,
primul sas ales în Bundestag

Ministrul Cristian David a prezentat în Parlament
strategia de guvernare pentru românii de pretutindeni



Pagina 4 octombrie - noiembrie 2013

C M Y K

- Înalt Prea Sfinþia Voastrã, pe
când Rãzboiul Rece atingea
apogeul, scriitorul francez Andre
Malraux spunea: “Secolul XXI va
fi religios sau nu va fi deloc.” Se
justificã aceastã previziune din
perspectiva ortodoxiei româneºti? 
- Faptul cã am intrat în secolul XXI

ºi au trecut aproape 13 ani, se pare cã
secolul XXI va începe sã fie mai
religios. Se justificã întrucâtva
previziunea lui Andre Marlaux, care,
dupã cum se ºtie, a spus cuvinte
admirabile despre poporul român ºi
chiar de cununa acestui neam de
cumpãnitã culturã ºi adâncã
religiozitate. Cred cã s-a gândit la noi
când a fãcut afirmaþia de mai sus. Biata
lume se osteneºte sã-ºi gãseascã busola
care aratã spre sus, adicã, credinþa fermã
în Dumnezeu ºi pe orizontal, iubirea
creaturii lui Dumnezeu, omul, aceastã
fiinþã necunoscutã, vorba lui Alexis
Carrel, tot din neamul sãu. 

- Cum ar arãta omenirea  fãrã
sentimentul religios? 
- Monstruos! Adicã fãrã suflet

binecuvântat de Dumnezeu. Doar
atunci oamenii ajung bestii ºi fiare
infernale.

- Trãim într-o lume marcatã de
convulsii sociale, de dorinþa
înavuþirii, dar ºi  de boli ºi multã
sãrãcie. Cât de actualã  mai este
pilda bobului de muºtar? 
- Este actualã pilda cu bobul de

muºtar. Noi neglijãm importanþa mare a
lucrurilor mici. Vorba românului,
veºnic tânãrã ºi voinicã: piatra micã
rãstoarnã carul mare! Aºa s-a întâmplat,
pânã acum cu românii aceºtia
nãzdrãvani de pe toate meridianele ºi
paralele lumii. Nu-i de glumã!

- Ce ne puteþi spune despre
sentimentul de solidaritate ºi
egoism manifestat de români,
înainte ºi dupã Revoluþie?
- Este complicat de glasat pe

aceastã temã. Românilor li s-a întâmplat
o mare dramã ºi tragedie, fiind aºezaþi
între imperii hrãpãreþe, monºtri sociali,
care au distrus identitatea persoanei pe
care a zidit-o Dumnezeu. Solidaritatea,
de obicei, este de zile mari, dupã care
urmeazã un egoism feroce pe fondul
unei democraþii originale care
devoreazã omenia ºi frumuseþea cea
dintâi. Noi n-am avut norocul unei
tihne, aici în buricul Europei. Am fost
bãtuþi cu capul de pereþii istoriei, tot
timpul. În chip profetic, istoricul Gh.
Brãtianu, îºi intitula lucrarea sa celebrã:
O enigmã ºi un miracol: poporul
român! Trebuie  sã fim prea serioºi ca sã
ne cercetãm pe dinlãuntru ºi sã ne aflãm
cum am fost ºi cum suntem, mai ales,
cum ar trebui sã fim în zilele ce vin. Noi
am fost solidari doar când am fost bãtuþi
din afarã. În clipa în care a pus pe noi
mâna democraþiei s-a dezlãnþuit
egoismul. Grea boalã! Ne revenim doar
în suferinþa sfinþãtã de credinþa în
Dumnezeu. Altã cale nu existã,
deocamdatã!

- Haosul din lumea politicã are
vreun impact asupra  cultelor din
România?
- Desigur. Lucrurile se leagã.

Psihologia maselor este greu de
stãpânit. ªi, apoi, suntem o lume

bolnavã de multã vreme. Nu intrãm în
detalii. Când vrei sã distrugi un om, o
obºte, o familie, un neam, încerci sã-i
risipeºti credinþa în ideal, în Dumnezeu,
în valorile sfinte. Îi iei raportul spiritual
– cultural ºi-i pui pe masã jambonul ºi
conopida modificate genetic. Cum sã
mai reziste bietul om! Ce sã mai vorbim
de bãuturile trãznite ºi poluarea
excesivã încununatã cu exploziile
solare? Un miracol ºi o enigmã este
faptul cã existãm.

- Într-o lume globalizatã, ca cea de
azi, care este mesajul ortodoxiei ºi
cum poate rãmâne vie Biserica în
aceastã societate fãrã repere
morale?
- Nu avem decât o direcþie.

Întoarcerea la izvoare, adicã la tradiþia
noastrã româneascã. Aºa trebuie sã facã
ºi celelalte popoare ale lumii. Fiecare sã
se întoarcã acasã, adicã la omenia ºi
frumuseþea cea dintâi, aºa cum fac
bravii români care au îndrãznit sã
meargã în lumea toatã. Am cea mai
mare admiraþie pentru aceºti oameni
straºnic de curajoºi, cu o credinþã uriaºã,
cu nãdejde neclintitã ºi cu dragoste
nesfârºitã de a-ºi pãstra libertatea. Pe
unde se adeazã românii se sfinþeºte
locul ºi se creeazã o vatrã caldã de
tradiþii. Reperul moral este Iisus
Hristos, de care sã fim lipiþi, cum se
lipeºte pruncul de sânul mamei. Aºa
vom fi salvaþi. Altã cale nu este!

- Începând cu anul  2008, Sfântul
Sinod a îngãduit preoþilor sã
participe la viaþa politicã, sã
candideze la funcþia de primari,
consilieri, parlamentari  sau sã se
implice în campaniile electorale. O
mare parte a societãþii româneºti
nu  vede cu ochi buni  implicarea
preoþilor în politicã.  Acceptaþi cã
acesta este unul dintre motivele
pentru  care mulþi enoriaºi s-au
îndepãrtat de bisericã?
- În istoria noastrã, mai veche ºi mai

nouã, au fost cazuri, când ierarhia
bisericeascã a participat la viaþa politicã.
Ne amintim de Deceneu, pânã la
ierarhii care au avut un rol important în
momentele cruciale ale vieþii noastre
social-politice. Aceasta mergea când
erau oamenii mai cu multã fricã de
Dumnezeu ºi ruºine de oameni. Azi, s-
au cam stricat lucrurile. Eu am fãcut
experienþã în Parlamentul României, ca
deputat, în prima legislaturã. Eram ca
puii cu puf democratic. Mai încoace,
lucrurile s-au cam corcit. Respectul s-a
cam dus pe apa sâmbetei, dar mai sunt
ºi excepþii. ªtim cã lumea nu vede cu
ochi buni implicarea în politicã a
clerului bisericesc ortodox, deºi
celelalte culte, în afarã de catolici, n-au
restricþii, dupã cum se mai vede. Dacã
Parlamentul României dã legi bune ºi
Guvernul le aplicã, egal pentru toþi
cetãþenii României, clerul nu are ce
cãuta în politicã, mai ales, dar nici în
administraþia de Stat. Locul clerului este
bine definit de canoanele Bisericii,
Statutele ºi Regulamentele sale. Sunt ºi
excepþii. De exemplu, la Spitalul
Universitar din Bucureºti, un buzoian,
coleg de suferinþã, povestea de preotul
Holban din Râmnicu Sãrat cã a fãcut ºi
face, ca primar, lucruri deosebit de
folositoare pentru obºte, cum n-a fãcut
niciun primar. Nu cunosc acest lucru,

dar este îmbucurãtor. Deci, una din
excepþii! Personal, zic doar atât: când
într-o obºte, toþi sunt orbiþi. preotul este
cu un singur ochi, atunci s-ar impune sã
intre în lucrare pentru a salva lucrurile.
Altcum avem destui ochioºi care pot
dirigui corect viaþa obºteascã dacã se
dau legi corecte ºi sunt aplicate corect.
Esenþial este ca sfinþitul Cler sã creascã
cu grijã fiii duhovniceºti, cu iubire de
Dumnezeu ºi de oameni, pentru a nu da
greºi atunci când sunt aleºi ºi puºi în
fruntea responsabilitãþilor social-
politice. Astfel, se va evita brambureala
ºi inconsecvenþa, de toate zilele, în viaþa
socialã. Vorba noastrã, a românilor:
omul sfinþeºte locul ºi lucrarea la care a
fost chemat de Dumnezeu. ªi apoi,
enoriaºii sã nu pãrãseascã biserica, dacã
mai sunt excepþii, ci sã scoatã de guler,
afarã din bisericã, pe acei clerici care fac
politicã activã ºi împart în grupuri
partinice pe credincioºii care doresc sã
vadã un preot amestecat. Fiecare avem
dreptul sã votãm pe cine credem în
conºtiinþa noastrã, dar sã nu fim obligaþi
sã trecem peste modul nostru de a
mãsura vrednicia oamenilor. Ce criteriu
sã folosim, fãrã sã dãm greº? Cuvântul
lui Iisus: Pomul dupã roade se
cunoaºte! Sã vedem rodul din stufãriºul
de frunze!

- În ziua de astãzi, tinerii preferã
sã nu se mai cãsãtoreascã ºi aleg
sã trãiascã în concubinaj.  Aceastã
tendinþã este o consecinþã a
carenþei de educaþie, acea  educaþie
pe care ar trebui sa le-o dea
familia? Cine joacã cel mai mare
rol în educaþia, în instruirea
tinerilor: familia, ºcoala, biserica? 
- Este vorba de o fugã de

responsabilitate. Trebuie sã fii tare
serios ca sã-þi întemeiezi o familie
ordonatã. Familia este sfântã. Ea este
atacatã frontal sau cu dibãcie de tot felul
de ispite ºi necazuri, cu neajunsuri
diferite. Ca sã reziºti trebuie sã fii un om
integru ºi integral. Cine are
responsabilitatea cea mai mare, ca rol
educativ pentru instruirea tinerilor?
Familia în primul rând, ºcoala ºi
biserica permanent. Este o lucrare
anevoioasã. Carenþele nãvãlesc peste
noi toþi. Trãim într-o societate
învolburatã ºi se cere maturitate
absolutã în formarea omului ideal. Se
cuvine sã cerem ajutorul lui Dumnezeu
în toate lucrãrile noastre mari ºi mici. El
ne va ajuta fãrã întârziere. Doar aºa ne
putem salva.

- De 23 de ani,  societatea
româneascã se aflã, din pãcate, pe
un drum al  tranziþiei, al cãrui
punct terminus pare sã fie încã
departe. V-am auzit, cândva,
vorbind despre restaurarea
omului ieºit din captivitatea
comunismului. V-aº ruga sã
detaliaþi.
- Auzeam pe cineva din România

spunând cã a întrebat la telefon pe un
londonez, cum de au ajuns aºa de
civilizaþi ºi cu un standard de viaþã
superior? Aude la ureche, cã 400 de ani
au fost bãtuþi, adicã educaþi. Deci câteva
generaþii! Cred cã dupã trecerea la cele
veºnice a ultimului supravieþuitor
contaminat de ateism, ignoranþã  -
ateismul tot un soi râios de ignoranþã
este -  ºi alte apucãturi nepotrivite cu

etica ºi estetica românului care a ºtiut ce
înseamnã omenia ºi frumuseþea cea
dintâi, vorba lui G. Racoveanu, vom fi
ºi noi pe drumul cel bun. Omul trebuie
sã se lepede de toate sechelele care îi
prãpãdesc identitatea ºi personalitatea
zidite de Dumnezeu. Alcãtuirile
omeneºti, uneori, au distrus chipul lui
Dumnezeu în om. L-a pocit pentru
multã vreme. ªi este greu de restaurat.
Doar Dumnezeu este Acela care poate
modela biata fiinþã omeneascã. Sã
sperãm ºi sã ne reînnoim în fiecare zi,
dis-de dimineaþã, idealul stropit cu rouã
ºi luminã.

- La Curtea de Argeº, în secolul al
XIV-lea s-a înfiinþat prima
Mitropolie a Þãrii Româneºti. De-
a lungul timpului s-a vorbit despre
necesitatea stabilirii unui scaun
mitropolitan aici. Sunt speranþe sã
se împlineascã acest vis?
- Ideatic, scaunul mitropolitan de la

Curtea de Argeº este din 1359, aºezat
pe temelia unei episcopii din vremi
strãvechi. La Argeº a fost mitropolie din
1359 pânã în 1517, când s-a mutat la
Târgoviºte, ºi apoi din 1668 la
Bucureºti. Din anul 1793 s-a fãcut
episcopie, care a durat pânã la 1949,
când din raþiuni politice a fost
desfiinþatã ºi lipitã de Râmnicu Vâlcea.
Din anul 1990 s-a reînfiinþat Episcopia
Argeºului ºi Muscelului, iar din 2009 a
fost ridicatã la demnitatea de
arhiepiscopie, cum n-a mai fost
niciodatã, de cãtre Sfântul Sinod, la
propunerea Pãrintelui Patriarh Daniel,
cãruia îi mulþumim cu recunoºtinþã ºi pe
aceastã cale. Oricum, un început s-a
fãcut. Palatul Arhiepiscopal din Curtea
de Argeº a devenit ºi reºedinþa
Pãrintelui Patriarh Daniel, ca mitropolit
al Îãrii Româneºti.

- Ce va reprezenta Necropola
Regalã pentru Curtea de Argeº,
aflatã, deocamdatã, în
construcþie?
- În pridvoarele largi ale Catedralei

cu hramurile Sfintei Muceniþe Filoteia
ºi Sfinþii Arhangheli Mihail ºi Gavriil,
într-un semicerc, ca un Crai nou, vor fi
mormintele în care se vor odihni Regii
României ºi familia lor. Este o dreptate
ce se face, mai ales, Regelui Mihai,
care, din mila Domnului a supravieþuit
tuturor valurilor istoriei, cu marile ei
capricii, drame ºi tragedii.

-  În ultima vreme, agenþiile de
turism din România au inclus în
ofertele lor o nouã formã de
turism: turismul religios. Înalt
Prea Sfinþia Voastrã, turismul
religios este echivalentul pelerina-

jului modern? Care sunt compo-
nentele indispensabile ale peleri-
najului propriu-zis, cunoscut de
secole?  
- Lucrurile sunt amestecate când

este vorba de limbajul modern, cu care,
de altfel, ne-am obiºnuit de o vreme
încoace. Turismul religios se face, dupã
cum începe numirea sa, cu tot felul de
mijloace: cãruþã, maºinã, tren, avion,
vapor, ATV, bicicletã, elicopter, cãlare
pe cal, elefant, cãmilã, asin. Cât despre
pelerinaj modern, se face ºi cu gondola
pe sârmã, prin aer, cu telefericul, poate
ºi parapanta cu legiuita paraºutã. Dar ca
sã nu se supere cineva, am putea face o
apropiere de termeni: turism religios ºi
pelerinaj modern. Aceeaºi persoanã
poate face, de-a valma, turism religios ºi
pelerinaj modern care s-ar traduce cam
aºa: drumeþie pe jos sau cu autovehicul,
pe la locurile sfinte ale þãrii ºi din afara
þãrii, vãzând cu ochii, bucurându-ne cu
inima ºi întãrindu-ne cu trupul.
Componentele pelerinajului propriu-
zis, cunoscut de secole, s-ar vedea
astfel: Credinþã, Nãdejde ºi Dragoste în
Dumnezeu ºi sfialã faþã de oameni;
inimã curatã ºi iertãtoare; rugãciune
sincerã; cãinþã stãruitoare ºi hotãrâre
fermã de a nu mai pãcãtui, cerând cu
spor ajutorul lui Dumnezeu, a Maicii
Domnului, a sfântului protector (al
cãrui nume purtãm) ºi al îngerului
pãzitor, fugind de cei sau cele care ne
ispitesc ºi ne risipesc întru pãcate.

- Într-un top al turismului religios,
ce loc ocupã  zona Argeºului ºi
Muscelului? 
- Nicolae Iorga, în cartea sa: Locul

românilor în istoria universalã,
pomeneºte de România de la Argeº, sau
Statul de la Argeº, ºi nu întâmplãtor.
Este un loc precis în istoria cea lungã ºi
dureroasã a românilor bravi ºi înþelepþi.
Totdeauna m-au fascinat Argeºul ºi
Muscelul, precum ºi alte zone ale
României ºi ale lumii, pentru cã al
Domnului Dumnezeu este pãmântul ºi
plinirea Lui!

-  Înalt Prea Sfinþia Voastrã,  ce
mesaj aþi dori sã transmiteþi
românilor din afara graniþelor?
- Fraþii mei români, coconii, cum

zic moroºãnii!,  ºi fetele ºi mamele cele
sfinte, sã trãiascã toþi sãnãtoºi, voioºi,
harnici, credincioºi ºi pãstrãtori de
tradiþii sãnãtoase. Pe oriunde sunt
români se sfinþeºte locul! Sã nu uitaþi
credinþa în Dumnezeu ºi ajutorul celor
în nevoi. 

În orice clipã a vieþii voastre sã nu
deznãdãjduiþi!

Elena CHIRIÞÃ

Trãim într-o societate învolburatã
- Interviu cu  I.P.S. Calinic, Arhiepiscopul  Argeºului ºi Muscelului -
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Cine îºi poate imagina cã ce-a
mai în vârstã rockeriþã din lume
este de naþionalitate românã, se
numeºte Hilda Winnicki-
Kimakowicz, are 98 ani împliniþi,
trãieºte la doar câþiva paºi de centru
oraºului Nürnberg ºi merge la
spectoacolele binecunoscutei
formaþii rock  Rammstein.

Am cunoscut-o prin Maria
Croitoru, care îi e alãturi de mai
bine de 11 ani, fiindu-i prietenã ºi
confidentã în decursul timpului.
Aceasta mi-a povestit cum prietena
ei de aproape o sutã de ani are
aceastã plãcere nebunã de a asculta
muzicã rock.

Stabilitã în România de la
vârsta de 6 ani, venitã din Imperiul
Austro-Ungar, cu tatãl român de la
Sibiu ºi mama de naþionalitate
cehã, are o copilãrie frumoasã,
unde  alãturi de cele douã limbi
româna ºi germana, învaþã patru
limbi strãine: francezã, polonezã,
maghiarã ºi cehã.

Strãbunicul  acesteia von
Kimakowicz  a fost om de ºtiinþã,
punând bazele colecþiei de moluºte,
una din cele mai mari de pe acea
vreme din lume, iar timp de o sutã
de ani, strãbunicul ºi bunicul au
lucrat împreunã la aceastã colecþie.

În Germania a venit abia la
începutul anilor 1997, stabilindu-se
la sora ei, ne spune aceasta cu

mândrie ºi nu scapã ocazia de a ne
dezvãlui un pic din rãdãcinile ei,
amintindu-ºi de tatãl ºi bunicul
care au fost membrii fondatori la
Muzeului de ªtiinþe naturale din
Sibiu, neuitând a menþiona faptul

cã cel mai mare exponat din acest
muzeu, care este o vacã preistoricã,
a fost reconstituitã de cãtre aceºtia.
ªi astãzi, la muzeu se aflã o
fotografie cu bunicul, alãturi de alþi
oameni de ºtiinþã ai vremurilor,
adaugã Hilda cu lacrimi în ochi.

Am vrut sã o întrerup, sã nu o
las sã sufere, am reuºit sã-i aduc,
din nou zâmbetul pe buze, atunci
când am întrebat-o cum de îi place
sã asculte aceastã muzicã atât de
„zgomotoasã” pentru unii, mai ales
pentru persoanele de vârsta ei.

Pe moment am putut vedea
cum lacrimile amintirilor s-au
transformat instantaneu în lacrimi
de fericire. Chipul i s-a luminat ºi a
început sã mi se destãinuie. „Am

iubit întotdeauna muzica, în special
Chopin, am fost la multe
Festivaluri de muzicã clasicã, de
micã mi-a plãcut sã ascult operele
celor mai consacraþi soliºti clasici,
dar eram deschisã mereu spre alte

tendinþe. Dupã mulþi ani, prin anul
2006, când mã aflam în Mexic la
nepoata mea, am auzit pentru
prima datã Rammstein. Cred cã
muzica lui Rammstein este un fel
de continuare a muzicii pe care eu
am ascultat-o cu multã vreme în
urmã, dar actualizatã. ªi Bethowen,
la vremea sa, a fost considerat
gãlãgios, dar cred cã aceasta e
muzica valoroasã de astãzi. A fost
ca o dragoste la prima vedere, de
cum i-am auzit, mi-am dat seama
cã asta e muzica pe care vreau sã o
mai ascult pânã la sfârºitul vieþii. În
anul 2010, am reuºit sã merg la
primul concert pe care aceºtia l-au
susþinut, intitulat LIEBE IST FÜR
ALLE DA , apoi am fost invitatã la

Bucureºti , la un alt concert al lor.”
Am oprit-o, trebuia sã o iau în

braþe, tremura. Mi-am dat seama
câte emoþii are, retrãind acele
emoþii. Am îmbrãþiºat-o ºi am
sãrutat-o pe obraji, apoi mi-a

mãrturisit cum a fost îmbrãþiºatã de
membrii formaþiei Rammstein,
cum  a fost sãrutatã, de cele mai
multe ori de Till, dar nu în ultimul
rând, cum Paul i-a sãrutat mâna,
aºa cum o fãceau cavalerii de
altãdatã.

Din 2006 a fost la mai multe
concerte ale acestora în lume.
România, Mexic, Germania etc.
Hilda Winnicki- Kimakowicz a
apãrut în mai multe publicaþii din
Mexic, Statele Unite ºi Canada.

Curiozitatea nu m-a lãsat în
pace ºi a trebuit sã o întreb cum
reacþioneazã la concertele acestora.
Dacã este la fel de gãlãgioasã ca ºi
celelalte persoane, dacã scuturã din
cap ºi aºa mai departe.

Mi-a rãspuns cu zâmbetul pe
buze cã are aproape o sutã de ani ºi
nu mai are desteritatea ce o au
tinerii, dar tot nu se poate abþine sã
nu scuture puþin din cap, dar nu
prea mult, cã ameþeºte ºi îi este

fricã sã nu cadã.
Ceea ce îi place, a þinut sã

menþioneze este faptul cã la toate
concertele, toatã lumea vrea sã facã
fotografii cu ea, uitând pur ºi
simplu de ce au venit la concert. Nu
trebuie omis faptul cã la fiecare
concert are posibilitatea sã meargã
în backstage ºi poate vedea totul cât
mai aproape de scenã.

Vrea ca toatã lumea sã simtã
aceastã muzicã a lui Rammstein, sã
se poatã bucura.

Mai are o dorinþã, de a salva
toate documentele, manuscrisele,
cãrþile, manualele,  corespondenþa
ce a fost între tatãl, bunicul ºi
oamenii de ºtiinþã  între anii 1860
pânã în anii 1970, care cuprind nu
numai scrisori, ci ºi menþiuni
ºtiinþifice. Doreºte ca acestea sã
ajungã pe mâini bune, sã le poatã
lua Statul român pentru a le exune
într-un muzeu, acolo unde le este
locul. Îºi doreºte enorm ca toate
aceste lucruri ce au o valoare foarte
mare sã ajungã într-un loc sigur,
alãturi de colecþia de moluºte ( ce-a
mai veche din lume), care acum se
aflã undeva la subsolul muzeului
de la Sibiu.

A avut o copilãrie frumoasã,
alãturi de oameni de valoare, a ºtiut
sã ia ce este mai bun de la viaþã, iar
acum, la aproape un secol de când
s-a nãscut, a ales una din cele „mai
greu digerabile” stil de muzicã din
lume, renunþând la „liniºtea” pe
care toþi bãtrânii o doresc,
ascultând în liniºtea serii
Rammstein.

Ionela van Rees- Zota 

La aproape un secol de viaþã Hilda pariazã pe Rammstein
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Întru cinstirea memoriei Poetului
Mihai EMINESCU (n. 15.01.1850 – d.
15.06.1889), în faþa Bisericii Ortodoxe
române din Viena a fos instalat vineri,
26 septembrie 2013, bustul
Luceafãrului poeziei româneºti, realizat
în bronz de sculptorul braºovean
Virgilius MOLDOVAN, stabilit din
1986 în Austria. La Eveniment au
participat câteva sute de români ºi
austrieci, dar, din pãcate, au lipsit
televiziunile din România ºi

personalitãþile de prim rang ale vieþii
politico-culturale româneºti din þarã ºi
din diaspora (Ministrul Culturii,
membrii ai Uniunii Scriitorilor), cu
excepþia Excelenþei Sale, Doamna
Ambasador Silvia DAVIDOIU.

Manifestarea – desfãºuratã în stradã,
pe o vreme destul de rece, cu un vânt
tomnatic –, a fost deschisã de Fanfara
Bisericii Penticostale “Elim” din Viena,
cei 27 de instrumentiºti interpretând
excelent – sub bagheta dirijorului
Dorian CHIª – numeroase melodii ºi, în
final, Imnurile de Stat ale Austriei ºi
României. Doi poliþiºti austrieci au
supravegheat, timp de trei ore,
desfãºurarea paºnicã, sãrbãtoreascã a
Evenimentului. 

În cuvântul de deschidere, Domnul
Geirun TINO, Directorul Teatrului
Pygmalion a citit o listã lungã cu
persoanele importante prezente, dintre
care 80 % erau simpatizanþi sau membri
ai partidelor socialiste PSD din
România ºi SPÖ din Austria. Lista cititã
de Domnul Tino a cuprins numele celor

care au prilejuit aceastã manifestare,
printre care: artistul plastic Virgilius
MOLDOVAN, autorul sculpturii;
Domnul Dr. Florin Adrian
SECUREANU, Manager General al
SPITALULUI CLINIC “NICOLAE
MALAXA” (unul dintre sponsori);
Domnul Günther Wolfgang WACHTL,
ªeful Galeriei de Artã Time din Viena
(care tocmai împlinea 75 de ani),
Domnul Simion GIURCÃ, Directorul
Biroului de Turism românesc din Viena;

Pastorul Samuel COSTEA, de la
Biserica Baptistã din Viena; Mag.
Vasile LUÞAI, Preotul Bisericii Greco-
Catolice din Viena; Familia HANT ºi
alþii; nu înainte de  numele politicienilor
socialiºti români: Claudiu Ciprian
TÃNÃSESCU; Radu Alexandru
NAGHIU, referent ICR Viena ºi ale
politicienilor socialiºti din Viena: KR
Renate ANGERER, Primãriþa
sectorului 11;  Harald TROCH,
conducãtorul SPÖ din acelaºi sector.

Unul dintre ziariºtii austrieci
prezenþi, Domnul Hans Blutmager m-a
întrebat dacã nu cumva este vorba de o
campanie electoralã pentru „roºii”
(adicã socialiºti), dacã ºi în România au
loc acum alegeri guvernamentale,
având în vedere faptul cã duminicã, 29
Septembrie 2013 au avut loc alegeri
parlamentare în Austria.

Vorbitorii invitaþi la tribunã au
prezentat date biografice ºi au recitat
poezii eminesciene omagiind astfel
numele ºi importanþa inegalabilei
comori literare lãsatã posteritãþii de

Poetul nostru naþional Mihai
EMINESCU.

Ceremonia dezvelirii bustului
Poetului Mihai EMINESCU, amplasat
în faþa Bisericii Ortodoxe Române din
Simmeringer Hauptstrasse Nr. 161,
sector 11, Viena s-a încheiat cu o slujbã
de sfinþire a Monumentului, þinutã de un
grup de preoþi în frunte cu Preotul-Vicar
Prof. Dr. Nicolae DURA.

ªi alþi intelectuali români prezenþi la
acest Eveniment – Domnul Ioan GODJA,
Preºedintele Asociaþiei românilor din
Wiener Neustadt ºi Director al Postului
RadioTv Unirea, Domnul Prof. Univ. Dr.
Mircea-Constantin SORA, de la
Universitatea de Medicinã din Viena,
Poeta Sava SIFORA, Preºedinta
Asociaþiei românilor HORA din Viena –
ºi-au exprimat satisfacþia cã, ºi dupã
aproape 125 de ani de la dispariþia sa,
Poetul inimilor noastre, Mihai
EMINESCU este nemuritor.

O parte din organizatorii acestui
Eveniment de importanþã majorã pentru
cultura românã (membrii sau
simpatizanþi ai PSD, care „vor sã
readucã România acasã”) au folosit
prilejul sã scoatã în luminã – sub
strãlucirea Luceafãrului poeziei
româneºti –, „marea grijã” pe care
actualii guvernanþi de la Bucureºti o
poartã românilor din diaspora de care,
dupã decembrie 1989, timp de peste 20
de ani, au uitat cu desãvârºire.

Doresc sã recitim împreunã câteva
fragmente din Scrisoarea a III-a,
capodoperã a literaturii române, pentru
a omagia genialitatea, talentul ºi
actualitatea creaþiei marelui Poet ºi a
demonstra de ce trebuie sã-l plângem,
sã-l iubim ºi sã-l cinstim pe Mihai
EMINESCU. 

Corespondenþã transmisã de
Mihai ANTHONY
Viena, 27.09.2013

Journalist & Literat
Tel.: 0043-664.5282238

E-Mail: m.anthony@gmx.net

PS.: Rãspunderea pentru conþinutul
articolelor publicate aparþine, conform
Art. 206 din Codul Penal, în
exclusivitate, persoanelor care le
semneazã.

Eveniment cultural românesc
- Mihai EMINESCU 
eternizat la Viena

Scrisoarea a III-a

Un sultan dintre aceia ce domnesc peste vro limbã,
Ce cu-a turmelor pãºune, a ei patrie º-o schimbã,
La pãmânt dormea þinându-ºi cãpãtâi mâna cea dreaptã;
Darã ochiu-nchis afarã, înlãuntru se deºteaptã.
...........................................................................................
Visul sãu se-nfiripeazã ºi se-ntinde vultureºte,
An cu an împãrãþia tot mai largã se sporeºte,
Iarã flamura cea verde se înalþã an cu an,
Neam cu neam urmându-i zborul ºi sultan dupã sultan.
Astfel þarã dupã þarã drum de glorie-i deschid...
Pân-în Dunãre ajunge furtunosul Baiazid...
...........................................................................................
Iatã vine-un sol de pace c-o nãframã-n vârf de bãþ.
Baiazid, privind la dânsul, îl întreabã cu dispreþ:
- Ce vrei tu?
- Noi? Bunã pace! ªi de n-o fi cu bãnat,
Domnul nostru-ar vrea sã vazã pe mãritul împãrat.
La un semn deschisã-i calea ºi s-apropie de cort
Un bãtrân atât de simplu, dupã vorbã, dupã port.
- Tu eºti Mircea?
- Da-mpãrate!
- Am venit sã mi te-nchini,
De nu, schimb a ta coroanã într-o ramurã de spini.
- Orice gând ai, împãrate, ºi oricum vei fi sosit,
Cât suntem încã pe pace, eu îþi zic: Bine-ai venit!
..........................................................................................
- Cum? Când lumea mi-e deschisã, a privi gândeºti cã pot
Ca întreg Aliotmanul sã se-mpiedice de-un ciot?
.........................................................................................
ªi de crunta-mi vijelie tu te aperi c-un toiag?
ªi, purtat de biruinþã, sã mã-mpiedec de-un moºneag?
- De-un moºneag, da, împãrate, cãci moºneagul ce priveºti
Nu e om de rând, el este domnul Þãrii Româneºti.
………………………………………………….......
Împãraþi pe care lumea nu putea sã-i mai încapã
Au venit ºi-n þara noastrã de-au cerut pãmânt ºi apã -
ªi nu voi ca sã mã laud, nici cã voi sã te-nspãimânt,
Cum venirã, se fãcurã toþi o apã º-un pãmânt.
…………………………………………………….
De-aºa vremi se-nvrednicirã cronicarii ºi rapsozii;
Veacul nostru ni-l umplurã saltimbancii ºi irozii...
……………………………………………………..
O, eroi! care-n trecutul de mãriri vã adumbriseþi,
Aþi ajuns acum de modã de vã scot din letopiseþ,
ªi cu voi drapându-ºi nula, vã citeazã toþi nerozii,
Mestecând veacul de aur în noroiul greu al prozii.
……………………………………………………..
Panglicari în ale þãrii, care joacã ca pe funii,
Mãºti cu toate de renume din comedia minciunii?
Au de patrie, virtute, nu vorbeºte liberalul,
De ai crede cã viaþa-i e curatã ca cristalul?
……………………………………
Vezi colo pe uriciunea fãrã suflet, fãrã cuget,
Cu privirea-mpãroºatã ºi la fãlci umflat ºi buget,
Negru, cocoºat ºi lacom, un izvor de ºiretlicuri,
La tovarãºii sãi spune veninoasele-i nimicuri;
…………………………
Spuma asta-nveninatã, astã plebe, ãst gunoi
Sã ajung-a fi stãpânã ºi pe þarã ºi pe noi!
………………………………
Voi sunteþi urmaºii Romei? Niºte rãi ºi niºte fameni!
I-e ruºine omenirii sã vã zicã vouã oameni!
ªi aceastã ciumã-n lume ºi aceste creaturi
Nici ruºine n-au sã ieie în smintitele lor guri
Gloria neamului nostru spre-a o face de ocarã,
Îndrãznesc ca sã rosteascã pân’ ºi numele tãu... þarã!
…………………………………….
Azi, când fraza lustruitã nu ne poate înºela,
Astãzi alþii sunt de vinã, domnii mei, nu este-aºa?
Prea v-aþi atãtat arama sfâºiind aceastã þarã,
Prea fãcurãþi neamul nostru de ruºine ºi ocarã,
Prea v-aþi bãtut joc de limbã, de strãbuni ºi obicei,
Ca sã nu s-arate-odatã ce sunteþi - niºte miºei!
Da, câºtigul fãrã muncã, iatã singura pornire;
Virtutea? e-o nerozie; Geniul? o nefericire.
Dar lãsaþi mãcar strãmoºii ca sã doarmã-n colb de cronici;
Din trecutul de mãrire v-ar privi cel mult ironici.
Cum nu vii tu, Þepeº doamne, ca punând mâna pe ei,
Sã-i împarþi în douã cete: în smintiþi ºi în miºei,
ªi în douã temniþi large cu de-a sila sã-i aduni,
Sã dai foc la puºcãrie ºi la casa de nebuni!

(Mihai EMINESCU,   1 Mai 1881)
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Românii din diaspora trãiesc cu
intensitate evenimentele culturale ºi politice
care au loc în þãrile în care s-au stabilit. În
Austria, þarã în care trãiesc peste 60.000 de
români, au avut loc Duminicã, 29
septembrie 2013 alegeri parlamentare
(Nationalwahl ‘13) eveniment la care numai
cca. 64% din cei peste 5.000.000 de
alegãtori, printre care ºi mulþi români cu
cetãþenie austriacã, sau prezentat la urne.

Conform primelor evaluãri (rezultatul
final va fi prezentat abia joi, 03 octombrie
2013), alegãtorii s-au arãtat nemulþumiþi de
modul în care coaliþia SPÖ/ÖVP (roºu ºi
negru) a condus Austria în ultimii 5 ani,
aceste douã partide (de guvernãmânt)
pierzând fiecare câte 2,2% din numãrul
alegãtorilor din toamna anului 2008.

Presa austriacã analizeazã pe larg
rezultatele (unele neprevãzute) obþinute de
cele 11 formaþiuni politice înscrise pe listele
de vot, în special succesul obþinut de noul
partid al tinerilor “neos” (4,8%) care, la mai
puþin de un an de la înfiinþare, a reuºit sã
ocupe 9 locuri în Parlamentul Austriei, sau
noua formaþiune politicã FRANK “Team
Stronach” (cu 5,8%), care va ocupa 11
locuri în Parlament; pe când Presa
internaþionalã apreciazã ca o alunecare spre
extrema dreaptã a politicii austriece,
deoarece FPÖ (minunea albastrã), condus
ani la rând de Jörg Haider (decedat într-un
accident dubios, în noaptea de 11 octombrie
2008), a obþinut, de aceastã datã, un success
istoric cu 21,4% din totalul voturilor,

actualul conducãtor al partidului, Hans-
Christian STRACHE, emiþând chiar
pretenþia la scaunul de Cancelar.  

Preºedinta Parlamentului Austriei,
Doamna Barbara PRAMMER s-a arãtat
mulþumitã de rezultatul alegerilor, iar cele
183 de scaune vor fi ocupate în viitoarea
legislaturã, de urmãtoarele organizaþii
politice: SPÖ-53, ÖVP-46, FPÖ- 42,

GRÜNE- 22, FRANK- 11 ºi NEOS- 9 –
cele 12 locuri pierdute de BZÖ, care acum
nu a mai obþinut minimum de 4 % din
voturi, fiind împãrþite între cele 4 formaþiuni
politice câºtigãtoare în alegeri.

Sub titlul “Pocãr privind noua coaliþie”
ziarele austriece încearcã sã prevadã
realizarea unei coaliþii guvernamentale
stabile, de douã sau trei partide, care sã

conducã þara în urmãtorii 5 ani, soluþie la fel
de greu de gãsit, ca ºi în Germania.

Preºedintele Austriei, Dr. Heinz
FSCHER ar dori sã fie reluatã ºi
îmbunãtãþitã vechea coaliþie pentru ca, pânã
la sfârºitul anului, noul Guvern sã poatã
depune jurãmântul. 

Corespondenþã transmisã de 
Mihai ANTHONY

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  GGeerrmmaanniiaa  ººii  OOllaannddaa

Nationalwahl 2013 - 
Alegeri naþionale în AUSTRIA

Alunecase  giulgiul  alb, imaculat...
ªi  „ ricolorul Românesc”  spre toamnã...
în metropola Vienezã,  „Adoptivã – Mamã”
Cu  gingãºie  te-a  sculptat...
Virgilius  Moldovan.

Peste un secol... depeni amintiri de tinereþe,
Viena, Universitatea,  Junimea,  Veronica,

o  lume de  idealuri  ºi  poveste.

Sãrbãtorit  cu lacrimi ºi mândrie...
„Eternã  Universalã   Poezie”

Aici  în „Diaspora  Româneascã”
ai  mângâiat  c - o  rimã...
„PRIETENIA ROMÂN - O AUSTRIACÃ”

O  paginã de  bucurie...  Familia Hant,  înscrie.
O  rugãciune  de  sfinþire,  binecuvântare,
Preotul  Nicolae,  chemã  la  închinare !!!

Danke !  Danke !!  Danke  !!!

ªi  vei  pluti pe  internet  în  lumea  mare...
„Limba  Românã”  divinã  binecuvântare.

27  Septembrie  2013  Viena
Sifora Sava

DDEEZZVVEELL IIRREE
Bustul  lui  Mihai Eminescu la Viena
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Moºtenitorul tronului Regatului Unit al
Marii Britanii ºi Irlandei de Nord, Charles,
prinþ de Wales, Duce de Cornwall ºi
Rothesay, a fãcut, spre sfârºitul anilor ‘90, un
coup de foudre pentru România. De la un an
la altul, dragostea lui de aceastã ?arã a crescut
necontenit ºi, aparent, la fel de necontrolat ca
orice pasiune care se respectã, reciproca a
devenit ºi ea valabilã. Românii îl simt pe
prinþ aproape de sufletul lor, iar imaginaþia li
s-a aprins. Aºa se face cã, în ultimul timp,
unii dintre ei vãd posibilã chiar accederea
acestuia la tronul României în virtutea
legãturii de sânge pe care Regele Mihai o are
cu Regina Elisabeta a II-a, mama prinþului de
Wales. Un lucru e sigur - Charles a devenit
unul dintre cei mai buni “români”, omul care
ne “vinde” - garantând cu notorietatea sa -
imaginea la export, ori de câte ori are ocazia.

Ultimul episod, “Wild Carpathia” -
documentarul despre natura ºi oamenii
Transilvaniei, difuzat de Travel Channel UK
- ni-l prezintã pe Charles ca pe un mare
îndrãgostit de România, aflat în postura de

ocrotitor al fabuloaselor bogãþii naturale ale
Carpaþilor, în principal al celor 250.000 de
hectare de pãdure virginã, - 65 la sutã din
totalul suprafeþelor împãdurite ale
Europei.”Nu existã un produs de export mai
bun pentru România decât Transilvania.
Nici Marea Britanie nu are o astfel de

comoarã”, afirmã Prinþul. “Ce îmi place la
România este caracterul sãu atemporal,
remarcabil, desprins parcã din poveºtile
copilãriei. Ca o întoarcere în timp. În
general, oamenii îºi doresc sã aparþinã, sã se
identifice cu natura. Sistemul cultural uman
este foarte important, fiind cel care se aflã în

directã legãturã cu aceasta. Atare sentiment
se aflã în noi, iar noi îl negãm, îl îndepãrtãm,
încercãm sã ne convingem cã nu conteazã,
cã este irelevant. Dar nu este deloc irelevant.
Hrãneºte sufletul ºi inima. Asta îþi face, pânã
la urmã, România !”, îi explicã Charles
realizatorului filmului, Charlie Ottley,
“dependenþa” sa de spiritul Transilvaniei,
tãrâmul “mitului ºi al legendei”, cotropit de
urletul lupilor în negura nopþii ºi de liniºtea
grea a paºilor de urs.”Este ultimul colþ din
Europa unde tradiþiile se pãstreazã
nealterate. Trebuie ca lumea sã
conºtientizeze lucrul acesta înainte de a fi
prea târziu”.

Între timp, cucerit cu totul de
Transilvania cea desprinsã din haosul lumii
moderne ºi întoarsã cãtre sãlbãticia munþilor,
Charles se implicã viguros în reabilitarea
satelor sãseºti, cumpãrã ori doar renoveazã
case vechi, aflate, în general, într-o stare
avansatã de degradare, deruleazã proiecte de
reamenajare a unor utilitãþi sociale.

Ioan Popescu

De ce iubesc România

Prinþul Charles: “Hrãneºte sufletul ºi inima.
Asta îþi face, pânã la urmã, þara aceasta!”

Un raport al Organizaþiei
pentru Cooperare ºi Dezvoltare
Economicã (OCDE) relevã cã,
dintre europenii din Sud care
vin sã-ºi încerce norocul în
Germania, spaniolii sunt printre
primii care se întorc: unul din
trei imigranþi spanioli se întorc
acasã dupã o perioadã de timp.

Ei sunt urmaþi de greci, din
care jumãtate rãmân pe teritoriul
german. Motivele sunt
dificultatea asimilãrii limbii
germane, greutatea de a gãsi o
locuinþã ºi impactul adus de un
“modus operandi” german.

Sunt însã ºi mulþi care rãmân ºi
reprezintã majoritatea. Ca urmare a
crizei, imigraþia spaniolã în Germania a
crescut, între 2007 ºi 2011, cu 50% ºi
este în creºtere: anul trecut circa 28.000
de spanioli au emigrat în Germania, cu
44,7% mai mulþi faþã de anul anterior.

Peste un milion de persoane au

emigrat în Germania în 2012, valoare
care nu se înregistra în urmã cu 17 ani.
Majoritatea dintre ei, 765.000 de
persoane, sunt de provenienþã
europeanã, mai ales din Europa de Est
ºi din sudul continentului. Pe primul
loc se aflã polonezii (176.000), urmaþi
de români (116.000) ºi de bulgari
(59.000). Pe locul patru se aflã grecii,
care sunt urmaþi imediat de spanioli ºi

de italieni.
Potrivit Biroului federal de

statisticã din Germania, aproape
jumãtate din noii imigranþi veniþi
în þarã au studii superioare
încheiate ºi sunt mai bine
calificaþi, “fapt cei îi ajutã sã-ºi
gãseascã mai uºor un loc de
muncã având legãturã cu aceste
studii ºi în timp mai scurt”.

Conform Institutului pentru
Cercetarea Pieþei Muncii ºi
Ocupãrii Forþei de Muncã (IAB)
din Nürnberg, în 2005 procentul
acestui tip de imigranþi era de

numai 30%, dar ºase ani mai târziu
cifra a crescut la 44%. Rãmâne de
vãzut dacã noua imigraþie de la
periferia europeanã spre Germania –
denumitã eufemistic “mobilitate” de
unii politicieni germani – va reduce pe
termen mediu competitivitatea þãrilor
de origine.

http://www.ziarulfaclia.ro

O treime dintre spaniolii care
emigreazã în Germania revin în þarã

Alegerile germane l-au propulsat pe social-
democratul Martin Schulz spre primele poziþii pe lista
partidului, cu mari ºanse de a deveni preºedintele
Comisiei Europene, dupã alegerile din 2014.

Încã de la primele rezultate parþiale apãrute, se vorbea
deja de un acord, cel mai posibil pentru o coaliþie “mare”
între social-democraþi ºi centru–dreapta, ce ar genera
includerea lui Schulz între nominalizãrile germane pentru
funcþia de comisar european. 

Aºa cum sublinia un recent material EurActiv,
Partidul Socialiºtilor Europeni (PES) a promovat ideea cã
familiile politice europene sã îºi selecteze candidaþii
pentru funcþia de preºedinte al Comisiei Europene pentru
a “da o faþã umanã” alegerilor europene din mai 2014.
Deºi în mai 2014 vom asista la primele alegeri organizate
în conformitate cu Tratatul de la Lisabona, nu este vorba
despre alegerea directã a preºedintelui Comisiei
Europene. Posibila numire a lui Martin Schulz, în calitate
de comisar german într-un acord de coaliþie eventual ar
putea rezolva unele probleme, dar ar putea crea altele. 

Dan LUCA / Bruxelles
http://www.casaeuropei.blogspot.be

Rezultatul alegerilor
din Germania -

avânt pentru Schulz 
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Tiny Griffon Gallery, o nouã
galerie de artã ºi design abia
deschisã în zona istoricã a
Nürnbergului, îºi propune sã
promoveze artiºti ºi designeri
contemporani ºi sã contribuie, cu
happeninguri, vernisaje, invitaþi
ºi ateliere, la vibranta viaþã
artisticã a oraºului. În ultimii ani,
întregul oraº îºi reînnoieºte, prin
evenimente de amploare  (cum e
Noaptea Albã a Galeriilor) sau
mici iniþiative originale, tradiþia
de oraº al artizanilor,
meºteºugarilor ºi artiºtilor. Nou-
deschisa galerie face parte din
acest curent proaspãt ºi innovator
ºi este deschisã publicului larg,
iubitor de frumos în multiple
forme. 

Alãturi de expoziþii de artã,
veþi mai gãsi în galerie obiecte de
design ºi accesorii cu valoare de
unicat sau realizate manual, în
serie micã, albume ºi hãrþi tipãrite
pe hârtie manualã, precum ºi mici
piese originale de mobilier.

Proprietara galeriei, Cristina

Simion, este la prima iniþiativã de
acest gen, dupã ce a petrecut
peste douãzeci de ani în
publishing, editând inclusiv
reviste de decoraþiuni (Elle
Decoration Romania, Deco-
Style).

În luna noiembrie, veþi gãsi pe
simeze expoziþia cu tema ”Modã
ºi costum în arte grafice”,
incluzând schiþe de modã ºi
desene semnate de Arthur Dinu ºi
Irina Ternauciuc, expoziþie
completatã cu accesorii de modã
ºi bijuterii realizate manual,
semnate Diorama, Otilia Flonta,
Laura 8, Rhea Costa ºi by Sonja,
designeri în plinã ascensiune, unii
dintre ei prezenþi déjà în
Germania (Otilia Flonta, Rhea
Costa) þi la expoziþiile ºi târgurile
internaþionale de la Milano ºi
Paris. Acestora li se adãugã
litografii cu costume germane de
epocã, precum ºi reproducerea
celebrei cãrþi ”Istoria costumului”
de Braun & Schneider (1868-
1880), toate tipãrite pe hârtie

manualã, fabricatã prin metode
tradiþionale, ºi produse de Editura
Paideia.

În decembrie, cunoscutul
pictor ªtefan Pelmus, din
Bucureºti, va fi prezent la
vernisajul expoziþiei sale,
”Anotimpul culorilor”, care
urmeazã unei mari expoziþii
personale retrospective,
organizatã în acest an la Sala
Dalles, din Bucureºti. ªtefan
Pelmus (nãscut în 1942) este unul
dintre artiºtii contemporani
români cu o identitate vizualã
inconfundabilã, bogatã în
simboluri proprii, reinterpretând o
bogatã tradiþie ºi folosind culorile
cu o rarã mãiestrie ºi cãldurã.

Tiny Griffon Gallery,
Hirschelgasse 1 (lângã
Tucherschloss Museum), St.
Sebaldus, deschisã lunea ºi
marþea de la 10.00 la 16.00, iar de
miercuri pânã vineri ºi seara, de
la 18.00 la 20.00. Pagina Internet:
www.tinygriffon.com, pagina de
Facebook Tiny Griffon Gallery

Tiny Griffon Gallery, o nouã galerie
de artã ºi design la Nürnberg

În perioada 3-6 octom-
brie s-a desfãºurat la Cluj-
Napoca a doua ediþie a Salo-
nului de carte Bookfest, or-
ganizat de Asociaþia Edito-
rilor din România. La eveni-
met au fost prezente perso-
nalitãþi din þarã ºi din strã-
inãtate. Printre invitaþi, m-
am bucurat sã îi regãsesc pe
scriitoarea Elena Cesar von
Sachse, colaboratoare a zia-
rului VOCEA TA, care lo-
cuieºte în apropiere de Nürn-
berg ºi Liliana Moldovan,
redactor ºef la acelaºi ziar. 

Nu a fost o coincidenþã
faptul cã, atât Elena Cesar
von Sachse, cât ºi Liliana
Moldovan ºi-au editat cãrþile
la Editura Ecou Transilvan,
din Cluj-Napoca ºi ºi-au
lansat cãrþile în aceeaºi zi,
respectiv în 5 octombrie
2013, deoarece pe cele 2
scriitoare le leagã o
frumoasã prietenie ºi
colaborare.  Evenimentul a
dobândit o semnificaþie
specialã prilejuitã de
participarea la lansare a unor
personalitãþi excepþionale
precum:  Prof. Univ. Dr.
Ovidiu Pecican, Alexandru
Pecican, Genþiana Groza ºi
prof. Dimitrie Poptãmaº

Dacã doamna von
Sachse a avut bucuria sã
lanseze la Bookfest douã
cãrþi pentru copii: „Dragonul

roºu”ºi  „Fantezie de iarnã”,
Liliana Moldovan a
prezentat publicului un nou
volum de interviuri: „Pasi
prin bibliosferã”. Legãtura
dintre cele trei volume este
datã ºi de faptul cã au fost
produse de aceeaºi editurã
iar realizarea copertelor
celor 3 cãrþi poartã semnã-
tura lui Alexandru Pecican.

Detalii suplimentare
referitoare la cãrþile lansate
pot fi obþinute aici: 

http://www.edituraecou.
ro/carti/cartile-copilariei/
fantezie-de-iarna/

http://www.edituraecou.
ro/carti/cartile-copilariei/

dragonul-rosu/
http://www.edituraecou.

ro/carti/biblioteconomie/pas
i-prin-bibliosfera/

Mai mult, cititorii care
doresc sã afle ce alte cãrþi au
fost lansate de editura Ecou
Transilvan (Cluj-Napoca)
pot parcurge lista cu
lansãrile  de carte ale acestei
edituri : 

4 Octombrie   ora  13-
14.30

Autor -ANA HUÞANU
prezintã Cornel Udrea

– Murãturi ca la mama
acasã

-  Împãrãþia dulciurilor,
bucuria copiilor

- Poveºtile lui Rareº
5 Octombrie   ora 16-

17,30 
Prezinta - Prof. Univ. Dr.

Ovidiu Pecican, Alexandru
Pecican, Genþiana Groza,
Prof. Dimitrie Poptãmaº

1.LILIANA MOLDO-
VAN – Paºi prin bibliosferã

2.ELENA CESAR
VON SACHSE

- Dragonul roºu
- Fantezie de iarnã
3. STELUÞA DIMA
- Pãduricea fermecatã
4. ANCA SPRING –

Amintiri
5. CRISTINA MOL-

DOVAN – Sirenele ucid

Elena Cesar von Sachse ºi Liliana Moldovan Liliana prezenþe inedite
la Salonul de carte Bookfest, din 3-6 octombrie 2013, Cluj-Napoca

Massagetermine nach Vereinbarung
Montag bis Samstag

von 10:00 Uhr bis 21:00 Uhr
Wellnessbereich in Burghotel 

Lammsgasse 3, 90403 Nürnberg
Burghotel: 0049 911 238890

Mirela Lulay 0049 1525 705 63 42
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În 2012, în cadrul alegerilor locale
belgiene, PSD Belgia a propus 5
activiºti români pentru postul de
consilieri locali în Bruxelles. Dupã luni
de bãtãlie, ºi profitând de „erodarea
listelor de consilieri locali”, una dintre
propunerile PSD Belgia s-a transformat
în realitate: Gabriela MARA a fost
aleasã consilier local în cadrul
primariei St-Josse, unul dintre
cartierele cu cel mai mare numãr de
locuitori români.

“Este o veste extraordinarã pentru
noi, PSD Belgia. Ne-am zbãtut de ani
de zile sã avem responsabili români în
instituþiile locale din Bruxelles ºi acum
s-a întâmplat. Cu Gabriela Mara
consilier român în cartierul St-Josse din
Bruxelles, românii vor avea un sprijin
fantastic. Victoria se datoreazã bunelor
relaþii pe care le avem cu Partidul
Socialist Belgian; acum avem ºansa sã
lucrãm instituþional împreunã cu ei
pentru românii din Belgia”, preciza
Dan LUCA, preºedintele PSD Belgia. 

“Am crezut întotdeauna în puterea
mea ºi a colegilor din PSD Belgia.
Acum, în calitate de consilier local la
St-Josse, voi putea aduce soluþii reale
la problemele românilor din Belgia.
Este o ºansã extraordinarã pentru noi,
cei care facem politicã în Diaspora.
PSD Belgia a demonstrat încã o datã cã
se poate!”, a declarat Gabriela MARA,
noul consilier român ales în Bruxelles,
membru al Biroului Executiv PSD
Belgia. Înainte de a veni la Bruxelles,
Gabriela Mara a fost membru PSD
Bucureºti (sector 6).

http://www.rombel.com

La 10 septembrie, a avut loc la Bruxelles
întâlnirea ministrului român al muncii,
familiei, protecþiei sociale ºi persoanelor
vârstnice, Mariana Câmpeanu, cu omologul

belgian Monica De Coninck. Cu aceastã
ocazie, cei doi miniºtri au semnat o
înþelegere de cooperare inter-instituþionalã
în domeniul muncii ºi ocupãrii. Colaborarea

ºi schimbul de expertizã ºi date ocupã un loc
central în documentul semnat, cu obiectivul
consolidãrii dialogului în materie de
inspecþia muncii, legislaþia muncii,
mobilitate a forþei de muncã, securitate ºi
sãnãtate a lucrãtorilor, politicã de activare a
ºomerilor, dialog social ºi egalitate de ºanse.
În perspectiva liberalizãrii complete a pieþii
muncii din Belgia la 1 ianuarie 2014,
înþelegerea semnatã va facilita de asemenea
o mai bunã protecþie a cetãþenilor români
care vor lucra în Belgia ºi un mai bun
control al abuzurilor în domeniul muncii ºi
a fraudelor sociale din ambele state. Cu
aceeaºi ocazie, cei doi miniºtri au avut
discuþii cu privire la mãsurile pe care Belgia
le implementeazã pentru susþinerea
grupurilor vulnerabile, în special romi, în
cadrul strategiei belgiene de integrare a
membrilor acestei etnii.

AMBASADA ROMÂNIEI
în Regatul Belgiei

Primul
consilier

român din
Bruxelles

Întâlnirea ministrului muncii român
Mariana Câmpeanu cu omologul

belgian (10 septembrie 2013)

O lucrare a artistului Mihai Þopescu,
intitulatã „Portret de fatã cu panglicã verde”,
prezentatã în cadrul expoziþiei
„Metadecorativul românesc”, organizatã de
ICR Berlin, a fost achiziþionatã de Muzeul
de sticlã Hentrich din Düsseldorf.

ICR Berlin a continuat pe parcursul
acestui an seria de evenimente dedicate
susþinerii ºi promovãrii artei româneºti prin
organizarea expoziþiei de artã decorativã
„Metadecorativul românesc” la Kunst im
Hafen Düsseldorf, realizatã în parteneriat cu
Uniunea Artiºtilor Plastici din România,
editura Klartext ºi organizaþia culturalã
KunstART din Bochum.

Expoziþia a fost deschisã în perioada 10-
31 august 2013, reunind lucrãri ale unora
dintre cei mai reprezentativi artiºti români
contemporani specialiºti în arte decorative:
Gherghina Costea, Mariana Gheorghiu
Bãdeni, IIeana Dana Marinescu, Nicolae
Moldovan, Ioan Nemþoi, Cristina Popescu
Russu ºi Mihai Þopescu. Cei ºapte artiºti au
fost prezenþi la deschiderea expoziþiei ºi au
intrat în dialog cu publicul numeros. O mare
parte dintre lucrãrile expuse sunt incluse în
cadrul celui de-al treilea volum al seriei „7”,
intitulat „Das Metadekorativum”, publicat

în anul 2012 de editura germanã Klartext. 
Lucrarea lui Mihai Þopescu „Portret de

fatã cu panglicã verde” a fost achiziþionatã
de Muzeul de sticlã Hentrich din
Düsseldorf, ceea ce reprezintã o importantã
recunoaºtere a artistului pe plan
internaþional. Opþiunea muzeului pentru
aceastã lucrare se datoreazã rafinamentului
execuþiei ºi inovaþiei tehnice, care reuºeste
sã îmbine într-un mod aparte arta sticlei,
desenul, gravura ºi sculptura. Portretul este
mai întâi desenat, iar ulterior gravat pe o
foiþã de argint patinatã, în timp ce straturile
succesive de sticlã transparentã cu adaosuri
de sticlã coloratã, verde, roºie ºi neagrã,
completeazã gama cromaticã a lucrãrii.
„Portret de fatã cu panglicã verde” face

parte din seria „Anatomy of Glass”, care
cuprinde 56 de opere realizate toate în
aceeaºi tehnicã novatoare reflectând însã o
vastã paletã tematicã. 

Alãturi de marile muzee din Corning,
Londra ºi Praga, Muzeul de sticlã Hentrich
din Düsseldorf se numãrã printre cele mai
importante colecþii de sticã din întreaga
lume. Bogata colecþie a muzeului se
desfãºoarã pe un spaþiu de 1200 m² ºi
însumeazã peste 3000 de exponate care
documenteazã o istorie de 3500 de ani a
obiectelor de artã realizate în sticlã. Sunt
prezentate publicului exponate deosebit de
valoroase, reprezentative pentru epoci ºi
regiuni diferite, începând de la preþioºi
cercei de sticã din perioada Egiptului Antic
pânã la opere ale unor artiºti moderni ºi
contemporani precum Emile Gallé, Louis C.
Tiffany, René Lalique, Stanislav Libenský ºi
Dale Chihuly.

Operele lui Mihai Þopescu vor putea fi
admirate de publicul din Germania ºi la
galeria Hexagone din Aachen. Deschiderea
expoziþiei Mihai Þopescu a avut loc în data
de 28 septembrie a.c., în cadrul
evenimentului „Aachener Kunstroute”.

ICR

OO  lluuccrraarree  aa  aarrttiissttuulluuii  MMiihhaaii  ÞÞooppeessccuu  aa  ffoosstt  aacchhiizziiþþiioonnaattãã
ddee  MMuuzzeeuull  ddee  ssttiiccllãã  HHeennttrriicchh  ddiinn  DDüüsssseellddoorrff
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Institutul Cultural Român marcheazã în
anul 2013 centenarul naºterii Mariei Tãnase.
ICR Bruxelles a sprijinit concertele artistei
Oana Cãtãlina Chiþu în Belgia (Bruxelles, 10
octombrie ºi Bruges, 11 octombrie),
organizate în parteneriat cu Muziekpublique
ºi centrul cultural Bruges. Oana Cãtãlina
Chiþu a studiat pianul, jazzul ºi canto.
Stabilitã la Berlin dupã 1990, artista a
înfiinþat trupa de ritmuri tradiþionale
balcanice Romenca alãturi de acordeonistul
sârb Dejan Jovanovic. A devenit cunoscutã
publicului larg prin albumul Bucharest
Tango (2008). Tributar cântecelor
nemuritoare ale Mariei Tãnase, repertoriul
artistei mai cuprinde tangouri celebre din
Micul Paris interbelic. Aranjamentele Oanei
Cãtãlina Chiþu sunt originale, cu influenþe
jazz, sinti swing ºi flamenco, însã pãstreazã
un aer tradiþional.

ICR

Stimaþi cititori,
Pentru FIRME, am creat special acest cupon de anunþuri, uºurându-vã astfel modul de a

colabora cu noi. Existã douã feluri de anunþuri: SIMPLE, unde informaþia dumneavoastrã va
apãrea sub forma unui anunþ normal- compact ºi AVANSAT- informaþia va fi pusã în valoare
printr-un chenar în pagina de micã publicitate sau chiar în paginile color ale ziarului. Pentru
persoane fizice, anunþul dumneavoastrã este gratuit. Vã aºteptãm!

Talon micã publicitate AUSTRIA, BELGIA ºi OLANDA
Nume__________________________________; 

Prenume _______________________________;

Nume firmã: ___________________________;

Adresa ________________________________;

Telefon ________________________________;

Text anunþ: _____________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
Ionela van Rees-Zota

REGNI VERLAG
Cont:366781

BLZ:760 606 18
BIC GENODEF1N02

IBAN: DE5676060618 0000 366781
VR Bank Nürnberg

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg, Deutschland

31

Bifaþi tipul de anunþ dorit, faceþi plata în contul de mai jos, cu menþiunea ANUNÞ
FIRMÃ, urmând sã aparã în urmãtorul numãr al ziarului. Persoanele fizice doar vor
bifa pentru anunþ gratuit ºi vor trimite talonul la adresa de mai jos.

Notã: Completarea unui cupon garanteazã publicarea într-un singur numãr al
ziarului. Pentru mai multe apariþii, contactaþi redacþia.

SIMPLU - 20 EURO/APARIÞIE

PERSOANÃ FIZICÃ - GRATUIT

AVANSAT - 35 EURO/APARIÞIE

Noul ambasador al
Republicii Federale Ger-
mania, Werner Hans Lauk, a
vizitat vineri 27 septembrie
Sibiul ºi s-a întâlnit cu
primarul Klaus Iohannis.

“În cadrul acestei
întrevederi, primarul Klaus
Iohannis ºi înaltul oficial
german au purtat discuþii cu
privire la aspecte economice
locale legate atât de
oportunitãþile mediului de
afaceri sibian, cât ºi despre
investitorii germani care îºi
desfãºoarã activitatea în
Sibiu. O altã temã impor-
tantã de discuþie a fost
situaþia minoritãþii germane
în Sibiu ºi în România”, se
aratã într-un comunicat al
Primãriei Sibiu.

Ambasadorul Lauk a
mãrturisit cã a fost încântat
de Sibiu ºi de dezvoltarea
acestui oraº, dar ºi de
imaginea bunã de care
oraºul se bucurã în
Germania.

Aceasta a fost prima
vizitã la Sibiu a diplo-

matului, dupã preluarea
mandatului de ambasador al
Republicii Federale Ger-

mania, la începutul lunii
iulie 2013…

http://www.tribuna.ro

Ambasadorul Germaniei
a venit la Iohannis

Oana Cãtãlina Chiþu
& Ensemble în

concert la Bruxelles
ºi Bruges. Omagiu

Mariei Tãnase
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Ionela van Rees-Zota( IvR-Z): Domnule
senator Viorel Badea, spuneþi-mi ºi mie
pentru început, care sunt relaþiile
dumneavoastrã actuale dupã un nou
mandat, cu românii din zona pe care
dumnevoastrã o reprezentaþi , ca senator?
Viorel Badea (V.B.): În primul rând vreau

sã profit de acest interviu ºi sã mulþumesc
tuturor  celor care m-au ales ºi evident sã aºtept
din partea celor care nu m-au ales diverse idei
ºi proiecte pentru a putea lucra împreunã pe
viitor. Eu practic în Parlamentul României îi
reprezint pe românii din colegiul Europa-Asia.
Ceea ce este foarte important pentru mine, este
cã încerc sã nu am o abordare politicã vis-a-vis
de relaþia cu aceste comunitãþi române, ci sã
am o abordare practicã. Sunt multe probleme
pe care le putem rezolva împreunã. În acest
mandat o sã propun 3-4 proiecte extrem de
importante pentru reconfigurarea instituþionalã
a relaþiilor cu românii de pretutindeni ºi aºtept
susþinere din partea celor care m-au trimis în
Parlamentul României . Bineînþeles, sper sã
am abilitatea ºi elegenþa sã pot sã îi conving  ºi
pe colegii mei de la celelalte partide politice sã
fie alãturi de proiectele pe care eu le voi
propune în interesul românilor de pretutindeni,
proiecte care defapt mi-au fost sugerate chiar
de cãtre reprezentanþii acestor comunitãþi.

I.vR-Z:Care sunt  proiectele ?
V.B.: Un proiect pe care îl consider foarte

important, ºi pe care l-am elaborat împreunã cu
reprezentanþi ai comunitãþilor românilor din
Italia, Spania, Marea Britanie, Franþa ,  este
proiectul prin care încercãm sã propunem
comunitãþilor româneºti din Europa
Occidentalã în special dar ºi din celelalte zone
ale lumii , constituirea unor comitete pentru
românii de pretutindeni, exact dupã modelul
organizãrii comiteturilor italiene. În câteva
cuvinte, despre ce este vorba :  Practic, românii
care trãiesc într-o circumscripþie consularã, sã
luãm de exemplu consulatul de la München,
tot ceea ce înseamnã zona de acoperire a
consulatului de la München, dacã nu mã înºel
Bavaria ºi Baden-Wurttemberg, sã poatã sã îºi
exercite un drept la vot ºi sã îºi voteze
reprezentanþii care vor face parte din acest
comitet pentru românii de pretutindeni, din

circumscripþia consularã a consulatului
München. În momentul în care se va forma un
asemenea comitet, acesta va putea sã îºi
stabileascã oportunitãþile, prioritãþile în ceea ce
priveºte proiectele de care au nevoie românii
din acel consulat, pentru cã de multe ori,
necesitãþile românilor din diverse regiuni
diferã chiar în interiorul unei þãri , ºi atunci cel
mai corect ar fi sã îi lãsãm pe ei înºiºi sã îºi
stabileascã prioritãþile, ei sã solicite bugetele
de care au nevoie pentru a derula anumite

proiecte la Guvernul României, ºi bineînþeles ,
ei sã fie punctul de contact atât pentru
autoritãþile române din respectivul comitet, cât
ºi pentru autoritãþile statului de reºedinþã.

I.vR-Z: Din punctul dumneavoastrã de
vedere, vedeþi aceste comitete care se vor
forma cã vor avea un spaþiu fizic, vor fi
înfinanþaþi ? Mã refer dacã va exista un
salariu a celor care vor fi aleºi .
V.B.: Cu siguranþã aceste comitete vor

avea ºi o parte executivã, parte care va lucra
permanent ºi cu siguranþã acea parte executivã
va fi înfinanþatã . Ei vor putea sã-ºi atragã
finanþele atât de la bugetul de stat cât ºi de la
bugetele locale din zonele în care ei trãiesc sau
prin donaþii, ºi aºa mai departe. Vor avea
aceastã posibilitate. În plus acþiunea lor va fi
mult mai percutantã ºi mult mai flexibilã la
nivelul comunitãþilor în care trãiesc dar ºi dupã
aceea, în momentul în care se creeazã un
comitet general al românilor de pretutindeni,
care va fi un fel de„mini” Parlament al
românilor de pretutindeni, nu doar din þara
respectivã , ci din toate þãrile. Toate aceste
comitete se vor putea reuni anual ºi vor putea
sã punã în faþa Parlamentului, al autoritãþilor
române ºi nu numai , toate problemele pe care
le au ºi modul în care ei înteleg sã le
soluþioneze. Nu trebuie sã mai aºtepte românii

de pretutindeni „semnalul verde” de la
Bucureºti. Vedeþi cã în toatã aceastã perioadã
eu însumi am fost secretarul de stat al
românilor de pretutindeni la departament. În
toatã aceastã perioadã, în toþi aceºti ani de dupã
revoluþie, multe dintre fondurile alocate pentru
comunitãþile românilor din afarã nu au fost
altceva decât un prilej de disputã între
comunitãþi. Aceºti bani care trebuiau sã îi
aducã la un loc, nu au fãcut altceva decât sã îi
separe. Cel mai bine, oameni buni, voi cu

mâna voastrã vã construiþi o structurã , iar acea
structurã trebuie sã de-a semnalele cãtre
Bucureºti, nu Bucureºtiul cãtre structurã.

I.vR-Z: Deci  va fi o structurã non-
parlamentarã , ca sã zic aºa, non-
guvernamentalã ? 
V.B.: Absolut. Non-politicã, non-

parlamentarã .Va fi o structurã care îi va
reprezenta pe românii din respectiva regiune. 

I.vR-Z: ªi se va subordona unei instituþii
din România? Care va fi aceea?
V.B.: Nu. Practic instituþiile din România

nu vor face altceva decât sã finanþeze
proiectele pe care le vor propune aceste
comitete ale românilor de pretutindeni,
bineînþeles în marja bugetelor care se vor aloca
de cãtre statul român pentru aceste comunitãþi
române.

I.vR-Z: Aveþi în vedere ca aceste comitete
sã cuprindã un numãr anume de
persoane ? Care ar fi ele? 
V.B.: Asta poate diferi în funcþie de

mãrimea comunitãþii respective. Ceea ce este
cel mai important în acest context, este ca
românii din respectivele zone, sã se înscrie la
consulat , pentru a putea sã fie pe niºte liste,
pentru a putea sã îºi exercite dreptul la vot în
alegerea membrilor acestor comitete.

I.vR-Z: Acum cã aþi ajuns la subiectul
vot, chiar voiam sã vã întreb dacã aceste
comitete vor avea dreptul sã strângã
românii din þara respectivã pentru a
organiza voturi, sau sã organizeze un vot
mobil?
V.B.: Aceste voturi îi reprezintã pe

românii de acolo. Sã zicem cã 9 oameni dacã
au ieºit în acel comitet, ei au fost aleºi , sã
spunem de cãtre 30.000 de oameni din
circumscripþia consulatului, sã spunem din
München.Aceºti oameni au votat niºte liste cu
persoane. Acele persoane care au obþinut
voturi, îi reprezintã pe ei. Sunt porta-vocea lor.
Ceea ce va decide aceastã comunitate, ei vor
trebui la rândul lor sã transmitã cãtre
autoritãþile din România ºi autoritãþilor de
reºedinþã. E normal din moment ce ei sunt
reprezentativi sã fie aleºi direct de comunitate.

I.vR-Z: Pentru cã în ultimul timp se pun
atâtea probleme asupra rromilor, din
toate þãrile, spuneþi-mi dacã ve-þi face
ceva demersuri în vederea diminuãrii
infracþionalitãþii sau chiar a turismului
social pe care aceºtia îl fac special pentru

a avea beneficiile unor remuneraþii
financiare din partea unor state. Folosesc
verigile slabe ale statelor?
V.B.: Aici trebuie sã opereze legile din

statele respective. Vã dau un singur exemplu,
pe care îl dau tuturor ori de câte ori am
posibilitatea. În regiunea Badalona sunt foarte
multe probleme cu reprezentanþi ai comunitãþii
þigãneºti de acolo. Defapt aceste probleme se
fixeazã pe o lipsã, o defecþiune a legii spaniole
de acolo. În Spania dacã ai furat sub 400 euro,
nu este considerat  infracþiune, este consideratã
contravenþie. ªi acel om nu pãþeºte nimic . Ei
ºtiu foarte bine lucrul acesta ºi fac ce spunea-þi
dumneavoastrã mai devreme, un „turism
social”. Le fac probleme spaniolilor, mã rog,
mãrunþiºuri de genul ãsta care nu fac altceva
decât sã creeze o atmosferã de agasare în
rândul comunitãþilor spaniole ºi bineînþeles o
atmosferã care se întoarce ºi împotriva
comunitãþilor de români care îºi vãd de treaba
lor ºi îºi urmeazã viaþa cotidianã normalã pe
care o au românii din toate statele din Europa
Centralã. În momentul în care legea din statul
respectiv nu are „ac de cojocul” unora care
sunt certaþi cu legea, bineînþeles cã se creeazã
tot felul de reþele care nu fac altceva decât sã
exploateze aceste lipsuri din legislaþia
respectivã . Aici din punctul meu de vedere,
cred cã un rol mult mai mare îl au statele
respective, statele de reºedinþã în care au loc
aceste fenomene infracþionale.

I.vR-Z: ªi mai vorbeaþi de un proiect pe
care nu ni l-aþi spus încã.
V.B.: Da...un alt proiect foarte important

pe care noi o sã-l propunem este
reconfigurarea instituþionalã pentru ultima
oarã a departamentului românilor de
pretutindeni. Noi considerãm cã în acest
moment, este absolut necesar ca
departamentul românilor de pretutindeni sã fie
în coordonarea Parlamentului României aºa
cum este ºi CCR-ul. De ce spun acest lucru?
Românii din afara României au practic
simpatii politice de toate culorile. Noi nu
trebuie sã avem o abordare politicã atunci când
mergem în comunitãþile româneºti de
pretutindeni. ªi atunci, cea mai legitimã
instituþie a statului român, Parlamentul
României, ar trebui sã administreze ºi acest tip
de relaþie. Departamentul românilor de
pretutindeni sã se constituie ca agenþie aºa cum
este ºi institutul, sã fie condus de un ministru
delegat, aºa cum este ºi acum, pentru cã este
important ca o voce la un asemenea nivel sã fie
permanent la ºedinþele de guvern, ºi doi vice-
preºedinþi cu rol de secretari de stat, dintre care
unul sã fie din partea opoziþiei tocmai pentru a
putea avea continuitate în toate proiectele care
se deruleazã. Pentru cã vedeþi bine, proiectele
care se propun românilor de pretutindeni,
reprezintã mereu un nou început. De fiecare
datã când vine cineva, nu îi place lui cum a
mirosit un proiect ºi i se pare cã a avut un dans
politic, nu face altceva decât sã radã acel
proiect fãrã sã þinã cont cã cei care  s-au apucat
sã construiascã un edificiu cultural, trebuie sã
se potihneascã pentru cã s-a schimbat guvernul
de la Bucureºti. În momentul în care existã ºi
un reprezentant al opoziþiei într-o asemenea
structurã , eu cred cã aceste proiecte vor putea
avea continuitate ºi va fi în folosul românilor
de pretutindeni.

I.vR-Z: Având în vedere cã ne apropiem
cu paºi grãbiþi de 1 ianuarie 2014 , cum

”Care sunt problemele pe care
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vedeþi dumneavoastrã de la Bucureºti
ceea ce spun nemþii, austriecii chiar, în
legãturã cu o invazie a românilor ºi a
bulgarilor ?
V.B.: Eu cred cã ºi austriecii ºi nemþii se

gãsesc într-o uºoarã ceaþã electoralã. Sunt uºor
aburiþi de aceastã perioadã ºi încearcã sã îºi
gãseascã procente de vot pe seama românilor. 

I.vR-Z: Adicã sã ne aºteptãm ca dupã
voturi sã fie alte declaraþii?
V.B.: Da. Dupã voturi practic acest subiect

va dispãrea din peisajul politic german sau
austriac. Aºa s-a întâmplat ºi în Italia si Marea
Britanie ºi peste tot când politicienii
responsabili vor sã îºi atragã voturi pe seama
emigranþilor, nu fac altceva decât sã aibã tot
felul de idei din acestea elucubrante. Românii
sunt cetãþeni europeni ºi au aceleaºi drepturi ca
toþi ceilalþi cetãþeni europeni. Eu le-aº atrage
atenþia oamenilor politici ºi din Germania ºi
din Austria sã se concentreze mai mult pe
legislaþia care îi potejeazã pe cetãþenii germani
ºi austrieci de infractori, nu de români.
Infractorii nu au cetãþenie ,nici culoare, nici
miros . Sunt pur ºi simplu infractori ce
trebuiesc pedepsiþi în conformitate cu legile în
vigoare.

I.vR-Z:Vã aflaþi la sfârºitul unei zile de
dezbateri cu reprezentanþii Diasporei.
Care sunt principalele probleme pe care
dumneavoastrã le-aþi reþinut?
V.B.: În primul rând cea mai mare

problemã pe care o sesizez ºi de data asta la
reprezentanþii comunitãþilor românilor de
pretutindeni, este lipsa solidaritãþii , lipsa unei
agende comune ºi mai cu seamã o comunicare
destul de defectuoasã cu autoritãþile române.
Vinovaþi pentru aceastã comunicare
defectuoasã sunt ambele pãrþi . Pe de altã parte,
o problemã pe care au mai dezbãtut-o colegii
noºtrii astãzi la Mangalia, este cea legatã de
modul în care statul român înþelege sã se
implice în pãstrarea ºi promovarea identitãþii
culturale, identitãþii spirituale a românilor de
pretutindeni. ªi aici, avem într-adevãr o foarte
mare problemã . Intervenienþa sublinia la un
moment dat cã este inadmisibil ca pentru douã
milioane de reprezentanþi ai minoritãþilor
naþionale din România, sã fie alocate o sumã
de 30.000.000 de euro, iar pentru aproximativ
10.000.000 de români care trãiesc înafarã ºi
aici nu mã refer numai la cei care sunt cetãþeni,
pentru cã sunt români ºi care nu mai au
cetãþenie românã, sau care s-au nãscut fãrã ea ,
statul român alocã direct o sumã infimã de
aproximativ 10.000.000 lei. Într-adevãr este
tragic, iar dacã vrem sã vedem care este
importanþa pe care un stat o acordã , ne uitãm
la fila bugetarã. Dacã în buget nu sunt
prevãzuþi prea mulþi bani, înseamnã cã
importanþa pe care statul român o acordã
acelor comunitãþi  este aproape de zero. Nu
vedeþi aici foarte multe cuvinte frumoase, „vai
cât de mult înseamnã românii de pretutindeni
pentru noi”, „vai cât de necesari ne sunt
românii de pretutindeni”...”românii de
pretutindeni salveazã România”. Bun, pânã
aici suntem într-u totul de acord. Dar cu ce
punem în miºcare acest motor? Care sunt
strategiile pe baza cãrora noi lucrãm?  De ce de
fiecare datã la aceste reuniuni când ne întâlnim
, nu ºtim altceva decât sã spoim politic în
stânga ºi în dreapta pe unul sau pe alþi
reprezentanþi politici? De ce nu facem în aºa
fel încât sã îi punem la treabã pe oamenii

aceºtia fãrã sã þinem cont de partidele din care
fac parte? ªi mai cu seamã, de ce aceºti oameni
nu se bat pânã la capãt în partidele lor sã îi
convingã pe colegii lor, sã dispunã alocãri
bugetare mai mari , pentru comunitãþile de
români de pretutindeni? Aici este problema
cea mare, nu e alta, pentru cã la urma urmei,
suntem cu toþi de acord cã e nevoie de mai
multe consulate, da? ªi este nevoie de mai
multe consulate. De exemplu, românii care
trãiesc în Baleare , ca sã poatã sã meargã sã-ºi
îndeplineascã o procedurã consularã pierd
douã zile, dacã nu,  chiar trei ºi riscã sã îºi
piardã locul de muncã, sã nu mai aibã ce sã le
de-a de mâncare copiilor.  De ce este complicat
sã faci un birou consular, în insulele Baleare?
Pentru cã acel birou consular poate fi practic
un centru de profit în state cum este Spania,
Italia, Irlanda, Marea Britanie. Consulatele
aduc profit. Sunt ca niºte companii pe profit, ºi
atunci este absolut aberant sã nu poþi sã fii de
acord sã faci consulate acolo unde românii
solicitã... una la mânã. A doua la mânã ,
problemele pe care le au cu reprezentanþii din
unul dintre consulate... mulþi dintre cei care
sunt afarã scriu pe Facebook, posteazã...Acum
când am fost în salã, îmi pare rãu s-o spun , dar
o mare parte din cei prezenþi astãzi au fost
politic prezenþi. A fost u.s.l.-izatã aceastã
reunire, o spun cu toatã responsabilitatea. Tu
îmi spui mie cã sunt probleme la consulatul de
la Barcelona ºi acum nu mai spui nimic? S-a
lãsat liniºtea? Faci apel la românii din Spania,
„Oameni buni miºcaþi-vã , haideþi sã facem
împreunã o petiþie ca sã creãm un consulat în
Baleare? ªi nimeni nu mai miºcã nimic? Deci
haideþi sã ne hotãrãm. Ai probleme la consulat
,Ambasadã, scrie! Ai un parlamentar, da? Eu
am niºte instrumente oficiale, niºte
instrumente pe care le pot pune în miºcare în

cazul în care un român din afarã este þinta unui
abuz al instituþiilor române. Scrie-mi , spune
unde este problema, spune cu ce te confrunþi
nu doar verbal , iar în momentul în care vin
probleme de genul acesta se lasã dulcea tãcere.
Nu aºa se face. Astea sunt câteva probleme
într-adevãr cu care noi ne confruntãm . Pentru
mine este practic o binecuvântare ca aceºti
oameni sã îmi depunã memorii ºi sã-mi atragã
atenþia asupra problemelor care se întâmplã.
Dacã nimeni nu vede nicio problemã,

înseamnã cã nu este nicio problemã. Este
foarte simplu.

I.vR-Z: În cursul discuþiilor, colegii din
Italia ºi Spania au spus faptul cã au
probleme cu numãrul foarte mic de
ghiºee de la consulate pentru acte ºi
numãrul foarte mare de persoane. Nu
este posibil politic, ca acele formulare sã
fie puse pe pagina oficialã a consulatului,
sã se poatã trimite pe e.mail?
V.B.: Asemenea formulare pot fi puse pe

paginã completate ºi retransmise ori prin
semnãturã electronicã, important e sã se
gãseascã o formã de securizare, ºi se poate
gãsi. Altele, evident, necesitã sã fii de faþã, sã
îþi vadã figura, sã creezi un document, ca sã
poatã sã îþi elibereze un act. Dar poate exista o
comunicare instituþionalã ºi pe internet.
Evident, cu o anumitã securizare. Se dã un cod,
pe baza c.n.p-ului ºi se pot completa
documente. Din câte ºtiu eu acum la Roma,
este o problemã foarte mare cu consulatul. Din
pãcate ºi noi am avut problema asta ca PDL ,

ºi la vremea respectivã am evidenþiat-o, o are
ºi U.S.L. în prezent. Acel consulat de la Roma
este impropriu în relaþie cu publicul pentru cã
este foarte restrâns, nu are o curte , ºi se ajunge
la un moment dat, încât oamenii , evident care
stau la coadã sã nu mai suporte, oamenii care
stau la ghiºeu sã nu mai suporte nici ei ºi se
naºte aºa un haos generalizat, din care toþi
suferã, mai puþin oamenii politici. Acum ar
trebui sã schimbãm consulatul. Nu este o mare
cheltuialã, pentru cã acesta de la Roma, este
printre cele mai profitabile consulate . A doua

la mânã, am zis cã doamna ambasadar deja a
gãsit o soluþie tranzitorie ca sã rezolve
problemele de acolo ºi va face în aºa fel încât
sã reorganizeze consulatul de la Roma
asemenea consulatului general de la Chiºinãu.
Acolo la Chiºinãu existã un fel de echipã care
rãspunde la telefon , nu vor mai rãspunde
roboþi la telefon . Echipa va rãspunde la un
telefon verde pe mai multe linii, în aºa fel încât
oamenii sã poatã sã obþinã rapid rãspunsurile
necesare ºi sã se poatã programa, sã nu mai
stea la coadã, sã li se spunã clar : vii miercuri
de la ora 3 la ora 4, la ghiºeul cutare , depui
documentul sau iei documentul . Se va face o
reformare care cred cã va fi beneficã pentru
românii din Italia pentru cã acolo e cea mai
mare problemã. La Madrid, deja din câte am
înþeles , lucrurile s-au mai aºezat puþin pentru
cã li s-a schimbat sediul consulatului, începe sã
fie puþin altceva. Dar în Italia este aceastã
problemã. Cum sã vã zic, de multe ori ºi eu
sunt un tip care a fost extrem de caustic cu
aceºti reprezentanþi, dar de multe ori ºi
diplomaþii au o misiune imposibilã. În
momentul în care tu ai la poartã 5.000 de
oameni ºi ai 3 angajaþi la ghiºee, ieºi la început
zâmbitor, dar apoi ce poþi sã faci? Pentru cã nu
se mai poate, iar atunci problema asta poate sã
fie rezolvatã, exact cum spunea-þi ºi
dumneavoastrã mai devreme, politic.
Ascultaþi-mã. Schema asta cu „nu sunt bani”
nu are niciun fel de fundament. Pentru cã banii
sunt ca ºi în afaceri. Banii îi investeºti, îi acorzi
acolo unde poþi sã scoþi un profit. Românii din
afarã plãtesc taxe într-o demenþã , dar nu li se
întoarce nimic înapoi. Românii din þarã dacã
plãtesc taxe au ºcoli, au spitale, au trotuare, au
strãzi. Românii din afarã ce au dacã plãtesc
taxe? Au nervi, cozi ºi aºa mai departe. Aici
trebuie sã putem sã decalibrãm politica noastrã
pe care o avem faþã de românii din afarã. Din
acest punct de vedere. 

I.vR-Z: Un mesaj pentru ascultãtorii
postului austriac, cititorii agenþiei de
presã Aºii Români, ziarului Vocea ta ºi
aºa mai departe ?
V.B.: Singurul mesaj pe care vi-l dau este

sã fi-þi foarte aproape de presa românã din
statele respective, pentru cã din fericire pentru
noi, acolo unde existã presã românã ne putem
face ºi noi ascultat mesajul, dumneavoastrã vã
puteþi face simþitã prezenþa ºi evident ne puteþi
transmite nouã problemele pe care le aveþi ºi sã
facem în aºa fel încât ºi mesajul nostru ºi
mesajul dumneavoastrã sã fie unul obiectiv ºi
sã aibã o unicã finalitate : Solidaritatea. Dacã
nu suntem uniþi nu suntem puternici. 

MULÞUMIM FRUMOS.

românii din Diaspora le au?”

Împreunã cu primarul din Cervignano sul Friuli, 
Gianluigi Savino, la sãrbãtoarea Terra e fiume
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Aproximativ opt din zece olandezi se
opun deschiderii graniþelor pentru români ºi
bulgari, începând cu 1 ianuarie 2014,
potrivit unui sondaj Maurice de Hond,
efectuat la cererea partidului antiimigraþie
PVV.

Sondajul aratã cã 81 la sutã dintre cei
care au rãspuns se opun deschiderii
graniþelor pentru cetãþenii celor douã þãri, în
timp ce 73 la sutã dintre respondenþi sunt de
pãrere cã o asemenea mãsurã ar duce la o
creºtere a nivelului infracþionalitãþii,
transmite Dutch News.

De asemenea, 74 la sutã dintre cei
chestionaþi afirmã cã olandezii îºi vor pierde
slujbele din cauza celor nou-veniþi.

“Este clar ce vor olandezii”, a spus
preºedintele PVV, Geert Wilder, într-o
declaraþie de presã.

“Graniþele trebuie sã rãmânã închise
muncitorilor din România ºi Bulgaria”, a
adãugat acesta.

Cetãþenii din România ºi Bulgaria au
voie sã munceascã în Olanda doar cu un
permis special, însã acest lucru se va
schimba pe 1 ianuarie 2014, când muncitorii
din cele douã þãri vor avea acces liber pe
piaþa muncii din toate þãrile Uniunii
Europene.

http://www.ziare.com

Contractul nu ridicã îngrijorãri referitoare la
competitivitate, pentru cã “activitãþile celor douã pãrþi erau, în
principal, complementare”, potrivit unui comunicat al
Comisiei Europene, potrivit Bloomberg.

În timp ce Kabel Deutschland oferã, în mare parte,
televiziune prin cablu, telefonie fixã ºi servicii de Internet,
principalul obiect de activitate al Vodafone este reprezentat de
serviciile de telefonie mobile. Tranzacþia va pune la dispoziþia
Vodafone accesul la 8,5 milioane de locuinþe din Germania,

cea mai mare piaþã de telecomunicaþii din Europa.
În plus, experþii spun cã acest demers va creºte capacitatea

companiei de a vinde, la pachet, servicii wireless, Internet
prin cablu ºi servicii de televiziune.

Achiziþia Vodafone va creºte competiþia cu Deutsche
Telekom, care a deþinut pânã de curând monopolul în materie
de telefonie ºi pe a cãrei reþea Vodafone a oferit pânã acum
servicii prin cablu.

Manager.ro

Olandezii
se opun

deschiderii
graniþelor

pentru
români -
sondaj 

Vodafone preia cel mai
mare operator de

televiziune din Germania
Compania

Vodafone a obþinut
aprobarea Uniunii

Europene de a
prelua operatorul

german de
telecomunicaþii

Kabel Deutschland
pentru suma de 7,7
miliarde de euro,

ceea ce îi va
permite companiei
sã îºi extindã baza

de client pentru
Internet ºi

televiziune. 

De trei ori pe an este
programatã reuniunea de
coordonare a mediatorilor
culturali germani – scopul este
atingerea unor preþioase efecte
sinergetice pentru activitatea
cotidianã a participanþilor. În
data de 19 septembrie a avut
din nou loc o astfel de
reuniune, iar reprezentanþii
Institutului Goethe, ai
Serviciului German de Schimb
Academic, ai Institutului
pentru relaþia cu strãinãtatea, ai
Biroului central pentru

învãþãmânt în strãinãtate,
precum ºi voluntari ai
programului Kulturweit ai

Ministerului Federal de
Externe din România au folosit
prilejul pentru a se prezenta ºi

a-ºi prezenta activitatea noului
ambasador, Werner Hans
Lauk. La rândul sãu,
ambasadorul Lauk a prezentat
trãsãturile esenþiale ale
activitãþii culturale ale
Ambasadei ºi a subliniat faptul
cã mediatorii culturali sunt de
asemenea „ambasadori” ai
Germaniei ºi le revine o mare
rãspundere în contribuþia lor
importantã în cadrul relaþiilor
bilaterale.

Ambasada
Germaniei Bucureºti

Un domeniu amplu –
activitatea noastrã culturalã
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Englezul Paul Wood trãieºte în România
de 13 ani ºi a ºtiut cã ar vrea o viaþã aici, dupã
ce a petrecut o orã la Sighiºoara, într-un
cartier din apropierea gãrii. “Era decrepit,
prãfuit, totul era vechi”. Astfel începea
aventura englezului în România, una
oximoronicã, cu stãri oscilând între fascinaþie
ºi respingere. Era la prima cãlãtorie în
România, în vara lui 1990. Îl aduseserã
interesul pentru efectele comunismului în
Europa de Est, despre care îl auzise povestind
pe tatãl sãu, dar ºi ideea cã aici era un paradis
fãrã reclame, fãrã capitalism ºi muzicã rock
sau pop. S-a dus apoi în Capitalã. Bucureºtiul
l-a cucerit. “Am fost extraordinar de încântat,
era o fervoare deosebitã”. Aceasta a fost
prima sa impresie despre Bucureºti, unde a
stat patru zile. “Ce altã capitalã europeanã
este atât de dezinvoltã, aºa diferitã de altele,
aºa de plinã de energie ºi de umbre ºi, da, aºa
de ne-europeanã, în ciuda mall-urilor,

hipermarketurilor, a consultanþilor strãini
extrem de bine plãtiþi ºi a altor orori ale
democraþiei? ªtiu cã strãzile devin râuri
inaccesibile când plouã. ªtiu cã ar trebui sã fiu
mulþumit când gropile ºi trotuarele sunt
reînnoite cu fonduri europene, dar nu sunt. În
mod iresponsabil, eu sunt entuziasmat de o
frumuseþe pe care am gãsit-o în paraginã când
am venit aici pentru prima oarã, în 1990”,
spunea Paul în 2005, dupã ºapte ani petrecuþi
în România.

Nu a dat glas dorinþei de a se stabili în
România chiar în 1990. Au mai trecut opt ani
pânã când o oportunitate de carierã l-a adus
din nou în “cea mai interesantã þarã din
Europa de Est”, aºa cum caracterizeazã
România. În prezent, Paul are o firmã de
headhunting, pe care a deschis-o în 2000,
dupã ce anterior a lucrat pentru Antal
International ºi KPMG. Este celibatar ºi
locuieºte cu chirie  în centrul vechi al

Capitalei, pe strada Blãnari. Regretã cã nu a
cumpãrat o locuinþã în aceastã zonã. S-a
temut de bulina roºie de pe clãdire. “Pentru
mine a fost o experienþã ciudatã. Când eram
copil, fiecare zi curgea foarte încet, ziua era
lungã. Iar când am venit aici, mi s-a întâmplat
acelaºi lucru. Fiecare zi pãrea o veºnicie.
Primul an a fost cât zece ani, iar al doilea an
la fel”, îºi aminteºte Paul primii ani pe care i-
a petrecut în Bucureºti.

Lumea din care venea Paul era una a
relaþiilor publice, a managementului
discursului, o lume artificialã. Lumea pe care
a gãsit-o aici, în schimb, îºi pãstrase
dimensiunea umanã, relaþiile interumane,
comunicarea dintre oameni, dar mai ales, nu
existau aºa de multe reguli ca acasã. “Lipsa de
reguli, care poate fi rea în multe sensuri, este
în acelaºi timp reconfortantã. Deºi nu suntem
ca nemþii, nu respectãm reguli cu care nu

suntem de acord, acceptãm atunci când
cineva ne spune cã ceva nu se poate. De
exemplu, dacã magazinul este închis, nu
insiºti. Aici te cerþi. Aici e mult mai uman,
mai liber”, spune Paul. Cunoaºte foarte
mulþi strãini care locuiesc în România ºi nu
vor sã plece. Mai mult decât atât, mulþi l-au
rugat sã le gãseascã un job aici atunci când
compania pentru care lucrau a vrut sã-i
promoveze. “Nu tuturor strãinilor pe care i-
am întâlnit în România le-a plãcut aici. Ca o
regulã generalã, celor mai puþin educaþi,
mai puþini inteligenþi, nu le-a plãcut
România atât de mult”, susþine Paul. Îºi
aminteºte amuzat de o întâmplare din
Constanþa unde, împreunã cu sora sa, a
trebuit sã facã faþã unei inundaþii pe cinste ºi
unui bancomat defect. “Este ca în Africa.
Cum poþi sã trãieºti aici?”, m-a
întrebat”ea.”Totul este greu în România,
dar, dupã o vreme, începe sã-þi placã sau
înnebuneºti ! Nu mi-ar fi plãcut ºi nu aº fi
rãmas dacã nu era aºa”, i-a rãspuns Paul.

Eventualele dificultãþi, pe care le resimþi
ºi mai acut când ai ca termen de comparaþie
Marea Britanie, pot fi recompensate însã de
o plimbare pe Calea Victoriei, mai cu
seamã dacã eºti strãin.”Era în septembrie, în
1999. Îmi amintesc ºi acum, era o zi
lucrãtoare, iar Calea Victoriei era plinã de
oameni. Douã lucruri mi-au atras aten?ia:
oamenii mergeau foarte încet, nu se
grãbeau, ca ºi cum erau într-un vis, ºi faptul
cã nu mai vãzusem atât de multe femei
frumoase în viaþa mea! Mi-am amintit de un
critic de teatru care spunea cã nicio femeie

din Marea Britanie nu ar putea sã o joace pe
Cleopatra, referindu-se la piesa Antonio ºi
Cleopatra. În schimb, orice fatã de pe Calea
Victoriei ar fi putut sã o facã” este de pãrere
Paul. Dupã 13 ani petrecuþi în România, lui
Paul îi lipseºte un singur lucru cu adevãrat.
“Mulþi ani am spus cã nu îmi lipseºte nimic.
Îmi plac foarte multe lucruri din Anglia, dar
asta nu înseamnã cã îmi ºi lipsesc. Este însã
un lucru pe care România nu-l prea are:
conversaþiile cu oameni foarte sofisticaþi ºi
inteligenþi, care citesc aceleaºi cãrþi, au
aceleaºi idei, vorbesc despre literaturã. Asta
îmi lipseºte aici. Nu ºtiu, poate cã sunt astfel
de oameni care discutã ºi îºi dau citate din
Mircea Eliade, de exemplu, ºi nu ºtiu eu de
ei”. Când vine vorba de lucrurile care îl
deranjeazã, Paul vorbeºte de aroganþa
oamenilor, pe care o pune pe seama lipsei de
încredere, specificã þãrilor din Europa de Est.
Dar cel mai mult regretã faptul cã lumea pe
care a gãsit-o în România în 1998 îºi pierde
din consistenþã ºi savoare. “Lumea pe care am
gãsit-o aici în 1998 era o lume adevãratã.
Acum nu mai este aºa. Lumea mergea la
alimentarã pentru cumpãrãturi, acum merge
la mall. Eu încã mai merg la alimentarã, chiar
dacã acum trebuie sã merg mai mult pe jos
pentru cã pe cea veche au schimbat-o în
altceva. În anii ‘90, legumele ºi fructele erau
de 100 de ori mai bune decât cele din Anglia.
Acum aratã extraordinar de bine, dar nu au
nici un gust. Acesta este un exemplu pentru
faptul cã viaþa este mult mai sãracã dupã
intrarea în UE”, considerã Paul.

Poate va reuºi sã surprindã ºi astfel sã
salveze spiritul acelor vremuri în cartea
despre Bucureºti pe care se gândeºte sã o
scrie. Între timp, în fiecare miercuri searã, ia
cina cu câþiva prieteni strãini ºi repetã, alãturi
de ei, cât de mult le place aici.

Ioan POPESCU
Sursa : gândul.ro
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Talon pentru abonament 
valabil pentru AUSTRIA, BELGIA ºi OLANDA
Nume_______________________________________; 

Prenume ____________________________________;

Adresa ______________________________________

_____________________________________________

Telefon _____________________________________;

Doresc un abonament la ziarul VOCEA TA pentru

6 luni          12 luni

(55 euro, transport inclus) (90 euro, transport inclus)

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
DACIA e.V..

VR-Bank Nürberg
Konto: 1932497; 
BLZ: 760 606 18

BIC GENODEF1N02
IBAN: DE5676060618 0000 366781

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg, Deutschland
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Numai pânã la sfârºitul lunii AUGUST, plãteºti un an ºi primeºti abonamentul un an ºi jumatate.

Ionela van Rees-Zota
-jurist dreptul român-

- avize favorabile eliberate de Instituþiile 
abilitate din Germania ºi România în vederea obþinerii avizului pentru

desfãºurarea de activitãþi comerciale, studiu etc
- obþinerea ºi elaborarea actelor în vederea cãsãtoriei

- constituiri ºi înmatriculãri societãþi comerciale, asociaþii, fundaþii etc cu acþionariat strãin.
- orice alte probleme juridice care cointereseazã o persoanã fizicã de cetãþenie strãinã, aflatã

pe teritoriul Germaniei sau României.
Telefon: 01603373128;  E.mail: asii.romani@yahoo.com

Denise Klüwer
avocatã în dreptul german 

consiliere ºi reprezentare juridicã 
specializare pe dreptul familiei, dreptul
penal, dreptul muncii, dreptul de chirie 
de asemenea, dreptul social, dreptul de

asigurãri, dreptul de circulaþie, dreptul comercial etc 
Tel. 09131/976477;  Mobil 0177/2169756

E-Mail kanzlei@kluewer.eu sau avocat@kluewer.eu 
Internet www.kluewer.eu

Ambele persoane cunosc limba românã. Vã rugãm sã vã adresaþi (în funcþie de problema dumneavoastrã) pentru dreptul german - doamnei Klüwer, drept român - doamnei van Rees- Zota

Curier  juridic  Curier  juridic  Curier  juridic  Curier  juridic  

DE CE IUBESC ROMÂNIA 

Paul Wood: ”În România ori începe
sã-þi placã, ori înnebuneºti!”



octombrie - noiembrie 2013Pagina 16

SUDOKU 

INTEGRAMÃ

Tatãl îi spune copilului sãu, în vârstã de 3 ani:
- Uitã-te la tine cum arãþi, te-ai murdãrit ca un

purceluº! ªtii ce-i un purceluº?
- Da, copilul porcului!

Profesoara:
- Mihai, îþi adresez o întrebare. Dacã ºtii, primeºti

nota 10,
dacã nu, ai nota 4. Eºti de acord?
- Da, doamna profesoarã.
- Unde e Australia?
- Acolo! rãspunse elevul.
- Unde acolo?
- Asta e deja o ALTÃ întrebare.

Noul proverb american al crizei:
"Oricât de jos s-ar duce dolarul, apleacã-te ºi ia-l!"

Într-un spital de nebuni, medicul îl întreabã pe
unul dintre pacienþii "sãriþi de pe fix":

- Ia spune-mi, de ce te lauzi la toatã lumea cã eºti
Napoleon, iar mie îmi spui cã eºti Ludovic al XIV-lea?

- Pe Dvs nu pot sã vã mint, cã doar sînteþi medicul
meu!

Toatã lumea crede cã dacã scoate un iepure din
pãlãrie, e magician. Eu am scos un bou din inima mea ºi
nu mã mai laud.

Cabinetul unui medic psihiatru. Se deschide uºa ºi

intrã un bãrbat care mergea de-a buºilea ºi þinea ceva în
gurã. Psihiatrul:

- Vaaai!... Cine a venit la noi?... O pisicuþã?...

Bãrbatul se târâie pânã în colþul cabinetului. Doctorul
îl urmãreºte.

- Un cãþeluº?...

Bãrbatul trece cu mîna pe lângã perete ºi se târâie în
celãlalt colþ.

Medicul nu renunþã:
-  Ah!... Cred cã e un arici, nu?... O broascã

þestoasã?...
Bãrbatul scoate un cablu din gurã ºi zice:
- Auziþi? Mã lãsaþi ºi pe mine sã vã instalez internetu-

ãla odatã sau nu?!
Într-un bar, un grup de bãrbaþi stau la un pahar de

vorbã. Unul întreabã:
- Din punctul de vedere al unei femei, ºtiþi care este

cel mai grozav vin?
- Nu.
- Vin disearã pe la tine.
- Dar cel mai neplãcut?
- ?!...
- Vin degeaba!

Într-un spital de nebuni, doctorul întrebã un
pacient:

- Ce faci aici, aºa concentrat?
- Scriu o scrisoare.
- Cui?
- Mie.
- ªi ce scrie în ea?
- Nu ºtiu. Umeazã ca abia mâine s-o primesc.

BBAANNCCUURRII ,,     GGLLUUMMEE.. .. ..

7 + 7 PARADOXURI
DIN ROMÂNIA

Cele 7 minuni ale comunismului în
România:

1.Toþi aveau de lucru.
2. Deºi toþi aveau de lucru, nimeni nu
muncea.
3. Deºi nimeni nu muncea, planul se realiza.
4. Deºi planul se realiza, nimic nu se gãsea.
5. Deºi nimic nu se gãsea, toþi aveau.
6. Deºi aveau, toþi furau.
7. Deºi toþi furau, nimic nu lipsea.

De ce nu ne-o fi plãcut?

Cele 7 minuni ale capitalismului
în România:

1. Toþi nu au de lucru.
2. Deºi toþi nu au de lucru, toatã lumea
munceºte.
3. Deºi toatã lumea munceºte, nu se face
planul.
4. Deºi nu se face planul, se gãsesc de toate.
5. Deºi se gãsesc de toate, nu-þi poþi permite
sã le cumperi.
6. Deºi nu-þi poþi permite sã le cumperi,
nimeni nu furã (excepþie fãcând politicienii).
7. Deºi nimeni nu furã, ne lipsesc toate
lucrurile pe care ni le dorim!

De ce ne place?

FOLCLOR INTERNET-IST ROMÂNESC

ZZiiaarr  ddiissttrriibbuuiitt  îînn  AAuussttrriiaa,,  BBeellggiiaa  GGeerrmmaanniiaa  ººii  OOllaannddaa
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TALON DE CONCURS
Poþi câºtiga un abonament ANUAL la ziarul VOCEA TA dacã vei

rãspunde corect la urmãtoarea întrebare:

Întrebare:

Cum se numeºte ce-a mai în vârstã
rockeriþã din lume ºi unde locuieºte?

Rãspuns:
_______________________________________________

_______________________________________________

Nume__________________________________________; 

Prenume _______________________________________;

Adresa _________________________________________

Telefon ________________________________________;
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Talonul va fi trimis pânã cel târziu ultima zi
a lunii în curs pe adresa redacþiei:

DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

Câºtigãtorul din
numãrul trecut este

ANIELA FINK,
MANNHEIM

Ardei umpluþi
Ingrediente ºi cantitãþi:

1/2 ceaºcã orez nefiert
3/4 canã apã
4 ardei graºi, verzi
1 ceapã, tocatã
4 linguri ulei de mãsline
200-230 g granule de soia
2 linguri pãtrunjel proaspãt, tocat
2 ceºti pastã de tomate
sare ºi piper negru, dupã gust

Mod de preparare: 
1. Într-un vas de dimensiuni medii, lasã orezul la

fiert. Aºteaptã pânã când apa dã în clocot, apoi lasã
focul mic ºi enþine vasul la fiert pentru încã 15 minute.

2. Încãlzeºte cuptorul.
3. Îndepãrteazã cotorul ardeilor, curãþã-i de seminþe

ºi aranjeazã-i într-o tavã pentru copt. Dupã ce ai scos
“capacele” ardeilor, toacã mãrunt compoziþia, umple
ardeii ºi bagã la cuptor.

Poftã bunã!

REÞETA LUNII

Factorul curativ: frunzele
Afecþiuni pentru care se reco-

mandã: infecþii gastrointestinale,
balonãri abdominale, diaree, vomã,
greþuri, nervozitate, dischinezii
biliare cu hipertonie, reumatism,
urticare.

Prezentare generalã
Denumirea uzualã: Menta (lat.

Mentha piperata), denumiri
alternative: izma, camfor, iarbã
neagrã, izma bunã, izma de leac,
mintã, minta de grãdinã.

Scurtã descriere:
Mentã este o plantã perenã de

culturã cu miros aromat
caracteristic, înaltã de 50-120 cm,
puternic ramificatã chiar de la bazã,
tulpinã în 4 muchii evidente, cu
frunze opuse, ovale, flori violacee
asimetrice, cu 4 petale, grupate
într-o inflorescenþã ca un spic.

Calitãþi curative ºi acþiune
farmaceuticã:

Ulei volatil cu mentol, tanin,
flavonoide, polifenoli, principii
amare. Stimulent general al func-
þiei digestive, antiseptic intestinal,
antidiareic, antispasmodic, anti-
vomitiv, carminativ, coleretic-
colagog, nervin, diuretic ºi
antilitiazic, antitusiv.

Recomandãri:
- pasta din frunze de mentã

împotriva problemelor digestive
(indigestie, flatulenþa, greaþã,

diaree), Acneei
Se ia o linguriþã din aceasta

pastã de douã ori pe zi, înaintea
meselor sau în timpul lor. (Coºuri
ºi acnee:) se pune puþinã pastã de
mentã (obþinutã din frunze
zdrobite) pe zona afectatã sau se
aplicã frunze proaspete pe coºuri ºi
se lasã peste noapte.

- pudrã din frunze de mentã
împotriva greþei, pentru curãþarea
dinþilor ºi a gurii.

(Greaþã:) se þine sub limbã o
jumãtate de linguriþã de pulbere de
mentã, timp de 15 minute, apoi se
înghite.

- macerat din frunze de mentã
împotriva diareei Se consumã trei
cãni pe zi.

- ceai din frunze de mentã
împotriva diareei Se bea ceai de
mentã sau lapte cald cu mentã. Se
fierbe o linguriþã de mentã uscatã ºi
jumãtate de linguriþã de nucºoarã

într-o canã de apã. Ceaiul se bea
cãlduþ.

- suc din frunze de mentã
împotriva respiraþiei mirositoare Se
consumã de trei ori pe zi sau se face
gargarã. 

- pentru consum împotriva
respiraþiei rãu mirositoare se
amestecã frunze de mentã
proaspete. Se amestecã un sfert de
linguriþã de seminþe de mentã, apoi
se înghit cu apã.

SÃNÃTATE ADEVÃRATÃ DIN NATURÃ

MENTA - remediu natural
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O bunã parte din
energie o vei
consuma într-o
activitate socialã,

care îþi va da ocazia sã-þi pui în
valoare calitãþile. O rudã
apropiatã încearcã sã-ºi impunã
punctul de vedere ºi asta te
deranjeazã foarte mult. 

Optimismul de care
dai dovadã, precum
ºi farmecul personal,

te fac foarte apreciat în anturajul
tãu apropiat. Ai putea finaliza o
lucrare, pe care ai început-o de
mai multã vreme ºi de la care
aproape cã nu mai sperai nimic. 

În anturajul de acasã
se vor isca unele
discuþii pe teme de

interes comun, dar ai fi avantajat
dacã nu ai interveni în nici un fel.
Niºte bani se vor întoarce la tine
ºi nu vei avea nevoie de prea
mult timp, pentru a-i cheltui. 

Este foarte posibil sã
primeºti o veste bu-
nã de la sau despre

cineva aflat pe alte meleaguri.
Vei avea o zi încãrcatã, aºa cã nu
te vei odihni nici mãcar o clipã.
Energia de care dispui este la
nivelul obiºnuit. 

Relaþia cu prietenii
se îmbunãtãþeºte
constant. Acasã vei

purta discuþii legate de proiectele
pe termen lung, dar nu te aºtepta
ca rudele sã se arate entuziaste.
O cerere mai veche este posibil
sã þi se aprobe. 

Este posibil sã ai
parte de o micã
surprizã, dar nu

trebuie sã ai emoþii, cãci în scurt
timp vei constata cã situaþia nu
te dezavantajeazã. În ceea ce
priveºte chestiunile sentimen-
tale, ar fi bine sã fii mai
perseverent, dacã doreºti sã îþi
atingi þinta. 

Îþi trec prin minte tot
felul de situaþii,
pentru care cel puþin

deocamdatã nu poþi gãsi soluþii.
Treburile pe care le ai de rezolvat
necesitã o minte limpede, aºa încât
ai face bine sã nu te laºi frãmântat
de chestiuni nesemnificative. 

Vei avea parte de tot
felul de evenimente
minore care te vor

þine încordat pe tot parcursul
zilei. Þi se fac unele propuneri
care te tenteazã în mod deosebit.
Înainte de a lua vreo decizie,
sfãtuieºte-te cu un prieten care,
fiind mai obiectiv, va aprecia
mai bine situaþia. 

Pe acasã sunt multe
de fãcut ºi ai
tendinþa de a fii

superficial. Mare atenþie, cãci
acest lucru þi-ar putea aduce
reproºuri din partea rudelor
apropiate. 

Popularitatea ta în
rândul persoanelor
de sex opus îþi
permite sã-þi gãseºti

noi susþinãtori ai proiectelor în
care eºti implicat. Dorinþa de
comunicare este maximã ºi ea se
va rãsfrânge în universul
familiei. 

Creativitatea de care
dai dovadã te va
aduce în centrul

atenþiei anturajului. Vei intra în
posesia unor bani sau vei primi
un cadou, lucru ce îþi va face
mare plãcere. 

Eºti un pic cam
iritat, fãrã a avea un
motiv anume. Ar fi

de dorit sã nu te implici în
discuþii în contradictoriu mai
ales cu cei din familie ºi nici sã
nu te implici în activitãþi cu grad
mare de risc. 



Vând casã în Re ita: 6 camere, 2 bãi,
încãlzire centralã gaz, curte, garaj, anexe,
grãdinã 540 Mp. Ioan Draia. Telefon:
+40744615904.

Închiriez apartament cu  2 camere în
Frankfurt am Main, complet mobilat ºi utilat.
Zonã centralã, în apropiere de gara centralã.
Telefon:  015784523637 sau  015143435201.
rog seriozitate.

Vând apartament 3 camere, parchet, 2
bucãtãrii, geamuri termopan, o baie, hol,
coridor lung, 2 boxe, garaj în curte, încãlzire
proprie pe gaz. Informaþii la telefon: 0257 281
996

Vând apartament 70 m.p. în centrul
istoric Braºov (str. Castelului) Preþ negociabil.
Informaþii la: 0173 1028167 sau 0764 6113293.

Vând casã în Rm- Vâlcea, 124 m.p., 4
camere, complet mobilatã ºi utilatã.
Construcþie 2007, teren aferent 800 m.p., gard
solid.  Preþ: 65.000 Euro. Informaþii la telefon:
0049 160 33 73 128.

Ofer servicii de coafurã, manechiurã  ºi
pedichiurã, pensat sprâncene la domiciliu în
Amsterdam. Tel. 0687449137. Preþuri
avantajoase.

Colegiul femeilor de la MehrGeneration
Haus din Schweinauer Hauptstr. 31, vã pune
la dispoziþie cursuri de croitorie. Aici va
învãþãm cum sã faceþi din hainele VECHI,
NOI. Gratuit, în fiecare zi de MARÞI între
orele 17- 19. Contact: Anemarie Hock, telefon:
0174 7188127.

MUZICÃ LIVE pe gustul tãu!!!!
Aniversare, nuntã, botez, chef sau orice
eveniment , poate fi deosebit dacã este
acompaniat de NOI. Sunaþi la 01521 2247227.

Vrei o paginã web realizatã pe gustul
tãu, iar asta într-un timp scurt? Ai nimerit
unde trebuie! Telefon: 0160 3373128. Preþuri
pentru toate buzunarele! 

Eºti pensionar, locuieºti în zona
Nürnberg ºi ai nevoie de o persoanã care sã te
ajute la diverse lucruri?Nu îþi cunoºti
drepturile în Germania? Vrei sã ai pe cineva
care sã-þi facã clipele de singurãtate mai
frumoase? Ai nevoie de un consilier în vederea
integrãrii în sistemul social etc? Noi ºi
specialiºtii noºtri te putem ajuta. Este de ajuns
sã ne contactaþi ºi vom gãsi soluþia împreunã (
în limba maternã- românã) de a vã integra
mai uºor. Telefon: 0160 33 73 128-

Tânãr 34 ani, vorbitor de limba
germanã caut de lucru ca:  ofer cat B,
construcþii, sudor cu experienþã. Relaþii la
telefon: 0152 07644837.

Tânãrã fãrã obligaþii, doresc de lucru în
domeniile: menaj în casã, îngrijit copii sau
bãtrâni etc. Relaþii la telefon: 0152 07644837.

Caut loc de muncã  ca: Lagerarbeiter
mit Gablerstaplerschein, Mitarbeiter in
Industrieproduktion, küchenhilfe oder
Barman, in gastronomia italianã sau
germanã. Telefon: 0151 20931404.

Tânãr 21 de ani caut urgent loc de
muncã în domeniul construcþii, ca ajutor sau
orice alte munci dure, la ferme sau orice
altceva. Sunt un tânãr serios ºi cu dorinþa de a
lucra cinstit. Am condiþie fizica bunã, cunosc
limba germana la nivel de conversaþie. De
preferabil prin zona regiunii Hessen sau în
apropiere. Telefon: 015213547564.

Caut loc de muncã pentru mine ºi fiul
meu în vârstã de 21 ani. A terminat liceul în
domeniul electric. Eu am 42 ani ºi am terminat
liceul de meserii. Momentan lucrez într-un
restaurant la Stuttgart. telefon:
015143619133.

Doamnã 34 ani din Braºov. Caut loc de
muncã în domeniile: curaþenie, ajutor în
bucãtãrie sau îngrijire copii. Înformaþii la
telefon: 0163 4638763.

Cuplu de români, 25 de ani, serioºi,
harnici, organizaþi, cãutãm locuri de muncã
(inclusiv îngrijit copii, persoane în vârstã,
locuinþe). Tel de contact: 0040747678236 sau
email: luminitele@yahoo.com. Vorbim foarte
bine engleza ºi prietena mea vorbeºte
germana destul de bine.

Mã numesc Silaghi Jean Mihai. Caut loc
de muncã.  Sunt de profesie masseur. Pun
coloana vertebralã la loc, dacã nu a fost fãcutã
operaþie, recuperare a muºchilor. Am 41 de ani
ºi experienþã din România. Telefon:
015145410712,  Heidelberg 69126, Gorresstr. 2

Tânãrã drãguþã, serioasã, de 23 ani,
vorbitoare de limba Germanã/Englezã la nivel
de conversaþie, Spaniola la perfecþie, din zona
Frankfurt Am Main, caut urgent loc de
muncã  în zona Frankfurt sau la maxim 30 de
km de oraº, într-un restaurant la bucãtãrie
sau de a avea grijã de copii cu vârsta cuprinsã
între 0-6 ani sau de a oferi unele servicii
persoanelor în vârstã (plimbare, gãtit,
cumpãrãturi) etc. Disponibilitate 8-10 ore pe
zi. ROG SERIOZITATE. Tel: 015213547565-
rãspund ºi la sms. Doar persoanele serioase ºi
decente pot apela la acest numãr. Vã
mulþumesc! 

Femeie serioasã, 56 de ani, caut spre
îngrijire bãtrâni, preiau ºi funcþiile
gospodãreºti, precum: curãþenie, cumpã-
rãturi, etc. Doresc cazare ºi salariu la
înþelegere. Am cunoºtinþe de limba germanã,
începãtor. Mã puteþi contacta la Nr. Tel.:
0621- 7895893.

Caut urgent loc de muncã ca spãlãtor de
vase sau femeie de serviciu în zona Frankfurt
am Main sau lângã. Mã puteþi contacta la
numãrul de telefon: 015213547564

Bãrbat caut loc de muncã în construcþii
sau îngrijitor de animale sau în agriculturã.
Rog seriozitate. Telefon: 0911 7429052 sau
1051 2079331

Suntem douã fete serioase în vârstã de
23 respectiv 24 de ani, vorbitoare de limba
germanã la nivel de conversaþie (am facut un
curs de limba germanã 3 luni) Cãutãm un loc
de muncã zona Frankfurt am Main. Pentru
început e bine venit orice (ajutor în bucãtãrie
femeie de serviciu) sau orice altceva decent! Ne
puteþi contacta la numãrul de telefon:
015213547564

Doamnã.  Caut loc de muncã ca
îngrijitoare la bãtrâni în Nürnberg sau
împrejurimi. Rog seriozitate. Telefon: 0911
7429052 sau 1051 207933114

Caut loc de muncã, ºofer profesionist
A,B,C,E, ospãtar barman, în construcþii,
instalator sanitar ºi termic, spaþii verzi, ajutor
bucãtar. Numele meu este Claudiu, telefon de
contact 0034622830039 sau
0034942134088.Vorbesc limba româna,
spaniolã, italianã ºi puþin englezã. Vã
mulþumesc!

Bunã! Suntem douã fete serioase cu
vârsta de 23 respectiv 24 de ani,vorbitoare de
limba germanã la nivel de conversaþie (am
fãcut un curs de limba germanã 3 luni).
Cãutãm un loc de muncã zona Frankfurt am
Main. Pentru început e bine venit orice (ajutor
în bucãtãrie, femeie de serviciu) sau orice
altceva decent! Ne puteþi contacta la numãrul
de telefon: 015213547564.

Sudor calificat, 3 ani ºcoala profesionalã
în domeniu construcþii metalice ºi maºini de
ridicat, cu experienþã 25 ani în România, 10
ani în Spania, actualmente rezident în Spania,
doresc foarte mult loc de muncã în domeniu.
Vã mulþumesc anticipat! Telefon:
015253945176.

Doamnã 43 ani, locuiesc în Germania,
caut de lucru în orice domeniu. Domiciliez în
Höhr Grenzhausen, am permis auto. Prefer în
zonã. Telefon: 015779590541.

Dacã cunoºti bine limba germanã,
echipa ziarului VOCEA TA are trei posturi
libere ca AGENT PUBLICITAR. Indiferent
de zona în care locuieºti în Germania, Austria,
Belgia sau România, poþi avea venituri
frumoase dacã vei da dovadã de seriozitate.
Eºti o persoanã comunicativã?  Sunã-ne! 0049
160 33 73 128.

LOCURI DE MUNCÃ

Doamnã cu studii psiho-sociologice.
Caut persoane care au nevoie de

consultanþã psiho-socialã, cu sau fãrã
dizabilitãþi din zona Nürnberg/

Erlangen/ Fürth. Sunt cetãþean român
ºi german, vorbesc ambele limbi bine.

Telefon: 0160 33 73 128.

SERVICII

IMOBILIARE

Talon pentru abonament (valabil pentru Germania)

Nume_______________________________________; 

Prenume ____________________________________;

Adresa ______________________________________

_____________________________________________

Telefon _____________________________________;

Doresc un abonament la ziarul VOCEA TA pentru

6 luni          12 luni

(30 euro, transport inclus) (55 euro, transport inclus)

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
DACIA e.V..

VR-Bank Nürberg
Konto: 1932497; BLZ: 760 606 18

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg
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Numai pânã la sfârºitul lunii AUGUST plãteºti un an ºi primeºti abonamentul un an ºi jumãtate.
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Atenþie! La cererea clienþilor, a sosit în
Germania dupã un pelerinaj de ºase luni la
Ierusalim celebra tãmãduitoare ºi fãcãtoare
de minuni Loredana. Premiatã cu locul I la
începutul anului 2013 pentru cele mai multe
cazuri rezolvate, ea garanteazã rezolvarea
cazurilor de: alcoolemie, cununii legate, ajutã
la prosperitatea în afaceri, diferite boli,
împreuneazã iubit cu iubitã etc. Rog
seriozitate: Contact: 015166571448   

Notã: Maria din Frankfurt îi mulþumeºte
din inimã doamnei Loredana pentru cã m-a
ajutat sã prosper în afaceri ºi sã am noroc în
dragoste. Contactaþi-o cu încredere!

Materialele din aceastã paginã sunt
publicitare. Rãspunderea pentru conþinutul

lor nu aparþine ziarului VOCEA TA.
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FIRMÃ DE CURÃÞENIE - cautã
persoane cu experienþã  pentru curãþenie.
Vârsta minim 30 de ani. Informaþii la tel :  0157
84663115

SALON COSMETIC - cautã
cosmeticianã româncã ( cu diplomã în domeniu
),  care sã aibã experienþã în manichiurã,
pedichiurã ºi cosmeticã. Salariul este calculat la
realizãri. Informaþii  la tel : 0157 88536398

Doamnã drãguþã minionã, doresc sã
cunosc un domn cu vârsta între 60-70 ani pentru
prietenie, eventual cãstãtorie. Cunosc limba
românã ºi italianã. Telefon: 004 0721 933638.

Doamnã atractivã, modernã, minionã, 60
ani, doresc sã întâlnesc un domn serios, care sã
vorbeascã limba românã, pentru o relaþie de
prietenie, bazatã pe înþelegere ºi respect
reciproc. Telefon: 004 0721 711182

Doamnã atractivã 46 ani, doresc sã cunosc
un bãrbat în vederea unei relaþii stabile ºi
serioase. Telefon: 015739173555.

Domn 65 ani, român, stabilit în
Germania, caut o partenerã stabilitã în
Germania pentru o relaþie stabilã, bazatã pe
respect reciproc. Telefon: 0151 21858148

Ardelean, cu cetãþenie românã ºi
germanã, cu vârstã peste 60 ani, 1,72m, 78 kg,
caut o partenerã serioasã pentru a ne oferi
respect reciproc ºi care doreºte o schimbare în
viaþã, eventual cãsãtorie,a proape de Stuttgart.
Telefon: 0174 3164182

Sunt român, cu cetaþenie austriacã, doresc
sã cunosc o partenerã cu simþul seriozitaþii, care
sã dea un sens frumos vieþii mele. Sunt zodia
Leu, am probleme cu aparatul locomotor, ma
deplasez cu cârje Telefon: 0043767/ 5840747 

Sunt o româncã în vârstã de 46 de ani ºi de
13 ani locuiesc în Germania. Dupã o cãsãtorie
eºuatã de 9 ani cu un bãrbat german îmi doresc
sã iau viaþa de la început. Doresc sã cunosc un
bãrbat serios care sã vrea sã îºi schimbe ºi el
viaþa. Ca zodie sunt Rac. E.mail dorinaelama@
yahoo.de

Cetãþean român- 1,70 m, 75 Kg, 47 ani,
serios, munictor, fãrã obligaþii. Caut o partenerã
pentru o relaþie bazatã pe respect reciproc ºi
prietenie, eventual cãsãtorie. Preferabil sã fie
între 36-45 ani, slãbuþã. Telefon: 0151 45230
790-  (Mihail)-München.

Cetãþean german- vorbesc limba românã,
38 ani, 1.80m, 76 kg, sportiv, din familie
deosebitã, serios, bun dansator. Iubesc înotul,
muzica, filmele ºi excursiile. Doresc pentru
cãsãtorie o fatã ( femeie) serioasã ºi hotãrâtã
pentru a face o familie. Condiþii: slabã, pânã în
35 ani. Telefon: 0162 57 91 438 

Vând telefon HTC one X pe negru la liber
cu accesoriile originale folosit doar câteva luni.
Preþ 400 Euro  i fãrã negocieri. Relaþii la tel.
015785402424.

Radio R România  www.RadioR.eu , cu
sediul la Nürnberg cautã redactori muzicali din
Germania- în sistem de voluntariat.  Nu trebuie
sã locuieºti în apropiere. Este suficient sã doreºti
a face parte din echipa noastrã, iar de restul ne
ocupãm împreunã (iniþiere, programe etc)
Telefon: 01522 9028 630
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Stimaþi cititori,
Pentru cã ni s-a cerut de mai multe ori sã înfiinþãm o rubricã de micã publicitate, vã oferim

oportunitatea de a ne trimite anunþul dumneavoastrã absolut gratuit. Vã aºteptãm!

Talon pentru anunþ gratuit 
- PENTRU PERSOANE FIZICE -

Nume___________________________________; 

Prenume ________________________________;

Adresa __________________________________

Telefon __________________________________;

Text anunþ:

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

sau scrieþi-ne anunþul dvs. pe e-mail: asii.romani@yahoo.com

Rubrica:

vânzãri-cumpãrãri     cereri-oferte muncã     matrimoniale     diverse

Doreºti sã faci parte din membrii
Asociaþiei DACIA e.V. din

Nürnberg? Eºti o persoanã cu
ambiþii ºi doreºti sã faci ceva
pentru comunitatea românã?

Atunci sunã la numãrul de
telefon: 0049 160 33 73 128 sau

scrie-ne pe adresa: asii.romani@
yahoo.com. Vom gãsi împreunã  o

metodã de a colabora!
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Doamnã cu cetãþenie românã. Am harul
de a ghici în cãrþi. Nu dezleg, nu fac nici un fel
de descântece, pur ºi simplu ghicesc viitorul
în cãrþi. Am acest har de mai bine de 30 de
ani ºi am ajutat mulþi oameni sã descopere
adevãrul despre ceva anume sau un lucru
dacã este bine intenþionat. Apelaþi cu
încredere. În mine veþi gãsi ºi un prieten
adevãrat ºi un bun psiholog.  Informaþii ºi
programãri la telefon: 0152 12247555.

Materialele din
aceastã paginã sunt

publicitare.
Rãspunderea pentru

conþinutul lor nu
aparþine ziarului

VOCEA TA.

ANUNÞ IMPORTANT PENTRU SENIORII DIN NÜRNBERG ºi nu numai...
Urmãtoarele întâlniri de la MehrGenrationenHaus din Schweinau

vor fi în datele: 17 septembrie, 8 octombrie ºi 22 octombrie. Vã
aºteptãm cu propuneri. Pentru informaþii sunaþi la numãrul de
telefon: 0160 33 73 128. Participarea este gratuitã.

Bun venit în lumea misterelor ºi a
paranormalului 

Renumita tãmãduitoare, ce-a mai vestitã
ghicitoare din România, Aurelia Ardeleanca
maestra magiei albe ghiceºte: trecutul,
prezentul ºi viitorul prin telefon de la distanþã
pe baza numeleui de botez ºi a zodiei
personale. 

Oferã gratuit deschiderea cãrþilor de tarot.
Prezicãtoarea Aurelia Ardeleanca lucreazã cu
toate leacurile secrete, moºtenite de la bunica
sa Mama Maria, care a trãit 105 ani ºi care i-a
transmis harul sãu ºi puterile sale, pentru a
ajuta persoanele suferinde care se aflã în
necaz ºi în pragul disperãrii. Dezleagã orice tip
de farmece ºi blesteme, dezleagã cununii
legate, aduce persoana iubitã înapoi, uneºte
familii dezbinate, aduce liniºte ºi fericire în
dragoste ºi împreunare, în spor ºi în sãnãtate,
în suflete ºi în casa dumneavoastrã. Rezolvã
orice caz de la prima ºedinþã, dezleagã
blesteme de pe soartã, lecuieºte: impotenþa,
femei ce nu pot avea copii, scoate argintul viu,
aduce spor firmelor, dureri de cap ºi de
picioare inexplicabile, pe cei care sunt
dependenþi de droguri ºi de jocuri de noroc.
Numai cu un singur telefon doamna Aurelia
Ardeleanca vã va sfãtui ce trebuie sã faceþi ºi
veþi fi rezolvaþi, trebuie doar sã apelaþi cu
sufletul deschis ºi nu veþi regreta. Chiar dacã
vaþi pierdut încrederea ºi nu mai speraþi sã fiþi
fericiþi, faceti o ultimã încercare gratuit ºi viaþa
dumneavoastrã va intra pe fãgaºul fericirii.
Apelaþi la numãrul 004 723.92.45.35

Are cabinet în: Belgia, Anglia, Germania ºi
Italia.
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